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Letošní aktivity Asociace polio a jejich kvalita 
Aktivity, které Asociace polio v  roce 2017 

uskutečnila, pokrývají celý kalendářní rok . Sna-
žila jsem se všechny obsáhnout, abych zjistila, 
jak pověření členové výboru pracují, ale záro-
veň jsem se těšila na potkání se členy asociace, 
kteří jsou aktivní a účastní se . 

Letos se uskutečnily 4 rekondice, z  nichž 
jsem poctivě absolvovala tři (první dvě se pře-
krývaly, tak jsem zvolila tu, která končila vý-
jezdem výboru do  Jánek) . Zvládnout během 
roku několik rekondicí mi umožnila metodika 
Ministerstva zdravotnictví, která dovoluje ab-
solvovat 21 pobytových dnů, dotovaných MZ 
ČR v roce 2017 . Jaké byly:

První rekondici, vedenou L . Bradovou, hodno-
tí účastníci jako povedenou, „dobře se tam jí“ . Stá-
licí ve výběru je hotel v Sezimově Ústí, v sudých 
letech prokládaný nabídkami rekondice v nových 
místech . Dobré pro průzkumníky pohodáře .

Rekondice druhá a třetí se odehrává tradičně 
v  penzionu Sola Fide v  Janských Lázních . Mís-
to je už zavedené, srdcová záležitost, prostředí 
známé a  vyzkoušené . Průběh je plynulý, vše 
má své místo a čas, stálí terapeuti jsou přátelští, 
jistotou je dobrá kuchyně, dobrý duch penzio- 
nu, ale i řada přátel v lázeňském zařízení SLL Jan-
ské Lázně . Příjemné a využívané vozíčkáři . Tato 
jistota nijak nesnímá břímě odpovědnosti z ve-
doucích rekondic, stálic H . Opravilové a E . Cha-
dimy . Zajistit, domluvit, správně rozdělit pokoje 
a  rozpočítat procedury, pamatovat na možnos-
ti vozíčkářů při skupinovém cvičení, vstupu 
do bazénu až po zvládnutí nenadálých příhod 
i  zdravotních (které s  věkem členů přibývají 
a doposud měly všechny dobrý konec) . Jarní čtr-
náctidenní pobyt může být obsazen i po týdnu . 
Sluníčko na horách je přesně to, co po zimním 
nedobrovolném pohybovém omezování potře-
bujeme, prostě paráda . V  zářijovém pobytu je 
možné si vychutnat všechny dary lesa v babím 
létě, sluníčka i setkávání se soukmenovci, kteří 
se sjíždějí v  čase rekondice na  festival Obrnáři 
obrnářům a o obrnářích . Co víc si přát .

Pro novou, čtvrtou alternativu, která v říjnu 
pomůže nashromáždit síly pro zimní období, 
nabídla asociace Sanatoria v Klimkovicích . Dluž-
no říci, že jsou-li již zavedené rekondice dobou, 
která pomáhá přerušit jednoduchý celoroční 
stereotyp a je chvilkou zlepšení kvality našeho 

života a pohodou, pobyt v Klimkovicích zname-
ná týdenní až čtrnáctidenní vpád do lázeňského 
prostředí se vším všudy . Oproti SLL v Jánkách se 
příchozí svižně a  elegantně stane pacientem 
a léčba začíná okamžitě . 4 až 5 procedur denně 
zvládnou v pohodě chodící i vozíčkáři, léčebné 
výkony jsou na velmi dobré úrovni . Stravování 
od švédských snídaňových stolů přes možnost 
výběru kvalitních a chutných pokrmů v tempu 
nepolevuje a každý den je zakončen možností 
výběru kulturní zábavy . Kavárničky, obchody, 
pošta, nabídka některých lékárenských výrob-
ků na  recepci i  další služby jsou pod jednou 
střechou sanatoria . Tuto rekondici vymyslel, 
připravil a  uskutečnil vrchní vedoucí rekondicí, 
E . Chadima . Proběhla v  době jeho léčebného 
pobytu v místě a skvělá byla jeho průběžná spo-
lupráce s  lázeňským vedením . Obdivuhodné . 
Nepřekvapuje proto, že již na místě si přítomní 
členové AP slibovali další pobyt . 

Jsem ráda, že jsem mohla nahlédnout pod 
pokličku rekondic . Jsem ráda, že jsem celo-
roční maraton uskutečnila a děkuji všem, kteří 
dávají svou energii, čas, znalosti a  zkušenosti 
a  rekondice připravují . Nebyla jsem zklamaná . 
Také jsem se setkala s  báječnými lidmi, měla 
jsem čas povídat si s nimi o naší asociaci a po-
slouchat jejich velké příběhy života s polio, ty 
by se neměly zapomenout .

Další pravidelnou akcí je festival Obrnáři 
obrnářům a  o  obrnářích . Absolvovala jsem 
zatím jen několik, takže nabízím své dojmy, 
i pohled na práci všech, kteří se mu plně věnují . 
M . Mruzková profesionálně zvládá všechny ná-
strahy včetně spolupráce s naším velkým part-
nerem, SLL, především s  kulturní a  ekonomic-
kostravovací částí . Navíc každý rok připravuje 
oblíbenou výstavu fotografií, ilustrující bohatý 
život obrnářů za několik desítek uplynulých let . 
Je výborná . Řada členů asociace se zaujetím 
pomáhá, každý už zná své místo, a tak se může 
v klidu a pohodě těch několik dnů kolem kolo-
nády odvíjet . Za  devatenáct let se festival vy-
profiloval, má své zvyklosti, včetně zavedené 
výstavy V . Vondrejse, oblíbených kapel nebo 
tomboly . A hlavně setkávání . 

O všech akcích se následně píše ve Zpravo-
daji – nejsou to zprávy čerstvé pro ty, kteří se 
jich nemohou zúčastnit, pro orientaci a  pře-
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hled jsou však nenahraditelné . Kdo může 
pracovat s počítačem, najde průběžně zprávy 
o dění v asociaci na webových stránkách www .
polio .cz . M . Mruzková má svou základnu v Ost-
ravě, kam se k ní paprskovitě sbíhají všechny in-
formace včetně snímků . Její práce i redakčního 
kolektivu je více méně prací dobrovolníků, již 
několik let se drží bulletin na stejné úrovni, a to 

i co do vydávání finančních prostředků na jeho 
vznik . Neuvěřitelné .

S  koncem roku jsem ráda, že mohu podat 
zprávu o  aktivitách, jejich kvalitě i  práci kon-
krétních členů výboru . A  mít přitom dobrý 
pocit sounáležitosti . V  příštím čísle můžeme 
pokračovat představením činnosti (výsledků) 
členů dalších .

PhDr. Marcela Stránská, předsedkyně AP

O čem jednal výbor Asociace polio
26. 5. 2017 Sola Fide Janské Lázně 
1. Aktuality

 ▶ Celkem získala Asociace polio letos v  dota-
cích 351 435 Kč .

 ▶ E . Chadima oznámil konkrétní vratky u  jed-
notlivých rekondicí . 

 ▶ Předsedkyně AP podala zprávu o  účasti na   
oslavách 25 . výročí založení slovenské AP 
v Piešťanech, kde také proběhlo česko-sloven-
ské jednání o vzájemné informovanosti, koor-
dinaci a užší spolupráci; jednání bylo završeno 
návrhem sepsání Dohody o spolupráci . 

 ▶ Výboru AP byl předložen návrh Dohody o spo-
lupráci, následně byl schválen všemi hlasy . 

 ▶ Předsedkyně pověřena pokračovat v jedná-
ní se slovenskou AP .

 ▶ 24 . 5 . proběhlo jednání předsedkyně a místo-
předsedy AP s ředitelem SLL v Janských Láz-
ních, Ing . Jiřím Rampouchem, následně s ob-
chodním náměstkem lázní Mgr .  Martinem 
Voženílkem, o uzavření dohody o spolupráci 
v  rámci kulturních a  společenských počinů 
AP (především na  festivalu OOO, možností 
pronájmu bazénu pro rekondice atd .) .

 ▶ Nadačním fondem Tesco vypsán grant „Vy 
rozhodujete, my pomáháme“ v  jednotné 
výši 30 000 Kč, AP požádá o zařazení . 

2. EPU 
 ▶ Na letošním Valném shromáždění EPU v Lob- 

bachu bude AP zastoupena předsedou slo-
venské AP a členem výboru EPU, PhDr . Š . Graj-
carem .

 ▶ M . Stránská navrhla pro AP získání plného 
členství v  EPU . Výbor po  diskusi jednomysl-
ně odhlasoval podání žádosti o toto členství; 
předsedkyně pověřena zahájit jednání s EPU . 

 ▶ Pro zajištění finančních prostředků k zabez-
pečení členství v EPU bude podána žádost 
o dotaci 2018 .

 ▶ M . Stránská navrhla doplnění výboru ko-
optací Ing .  M . Novosada, CSc v  souvislosti 
s  pověřením člena výboru pro spolupráci 
s EPU . Výbor AP návrh schválil jednomyslně .

3. Zpravodaj
 ▶ M . Mruzková informovala o  závěrečné fázi 

chystaného čísla Zpravodaje AP . Výbor do-
poručil k  vyhlášené volbě revizní komise 
připojit ve Zpravodaji 1-2 2017 volbu člena 
k  doplnění výboru na  plný počet patnácti 
členů (viz bod 2) . 

4. Příprava Festivalu
 ▶ M . Mruzková seznámila výbor s programem 

(výstava, vystoupení Polio Melody Band, 
společenský večer, shromáždění členů, 
schůze výboru) . K programu se vyslovili čle-
nové výboru (zlepšení podmínek pro výsta-
vu V . Vondrejse, financování festivalu, atd .)

5. Náměty
 ▶ M . Langmeierová: seznam nevhodných léků 

pro poliomyelitiky není třeba pro jejich vel-
ké množství inovovat, léky se dají interpre-
tovat ze současného seznamu . Dále upozor-
nila na některé negativní jevy v současném 
pohledu na naši diagnózu .

 ▶ M . Mruzková navrhla zhotovit tiskopis pro 
sponzory na webové stránky AP . 

 ▶ M . Mruzková upozorňuje na  chybné psaní 
velkých písmen v názvu AP: správně Asoci-
ace polio .

 ▶ V . Tobiáš navrhl možnost rozšíření kapacity 
těchto stránek .

 ▶ E . Chadima vyzval k odevzdávání zpráv bez-
prostředně po skončených rekondicích .

 ▶ 3 . 6 . od  10 . hodin se v  Janských Lázních 
koná Zahájení lázeňské sezony 2017 . Boha- 
tý program v retro stylu zaplní celý lázeňský 
areál a  vyvrcholí společenským večerem 
v Kolonádě . 



Či
nn

os
t A

so
ci

ac
e 

po
lio

5

22. 9. 2017 Sola Fide Janské Lázně
1. Festival OOO

 ▶ Aktuální informace podala M . Mruzková . 
Byla instalována výstava archivních foto-
grafií členů AP; Připravuje se výstava V . Von-
drejse; 23 . 9 . odpoledne bude v  Relaxu se-
tkání, na kterém zahraje Polio Melody band; 
Od  19 .00 h v  kolonádě proběhne spole-
čenský večer s  hudbou M . Vosáhla, tombo-
la . M .  Mruzková poděkovala E . Chadimovi 
a  M .  Dobrovolné za  pomoc při organizaci 
festivalu a instalaci výstavy . Výstavní panely 
budou deinstalovány 24 . 9 .

2. Příprava Shromáždění všech členů AP
 ▶ Za  SLL bude přítomen Mgr .  Voženílek, za-

stupující odvolaného ředitele lázní, za měs-
to Ing .  Hradecký, starosta . Schůzi povede 
předsedkyně . Členové AP budou seznáme-
ni s  výsledky hlasování per rollam, zapsa-
né předsedou volební komise P .  Velebou 
k 1 .  8 . 2017: 100 % souhlas s doplněním sta-
nov o revizní a kontrolní komisi, s navržený-
mi členy této komise, s  15 . členem výboru 
AP . Shromáždění bude ukončeno v  koloná-
dě vernisáží výstavy V . Vondrejse, členům 
budou při prezenci předávány pozvánky .

3. Koncepce AP 2017 až 2019 
 ▶ M . Stránská přednesla návrh koncepce na   

roky 2018 až 2019: jsme poslední generace 
obrnářů v  ČR, ubýváme, ale AP nezanik-
ne . Jsme schopni předávat naše zkušenos-
ti s  onemocněním, propagovat očkování, 
udělat něco pro to, aby povědomí o obrně 
nevymizelo . AP bude aktivní – je navázána 
spolupráce se SZÚ, mikrobiotickým odd . 
(MUDr .  Fabiánová) . Ve  spolupráci s  nimi se 
v příštím roce (24 . 10 . 2018) bude konat kon-
ference o polio . Budeme spolupracovat také 
s FTVS UK, katedrou fyzioterapie . AP uzavře-
la s Asociací polio v SR Dohodu o spolupráci . 
Společně se také budou snažit koordinovat 
své kroky ve vztahu k EPU . 

 ▶ Od  1 . 1 . 2018 budeme aktivní členové EPU, 
Valného shromáždění EPU se zúčastní člen 
výboru . Tato koncepce byla členy výboru 
AP schválena .

4. Dotace 2018
 ▶ Žádosti o dotace 2018 budou podány do 30 . 

9 . na  Ministerstvo kultury (festival), Minis-
terstvo zdravotnictví (Zpravodaj, rekondice), 

Úřad vlády (organizace a administrativa AP, 
konference, mezinárodní kontakty) .

5. Různé
 ▶ K  1 . 8 . 2017 byl M . Novosad zvolen 15 . čle-

nem výboru AP, V . Tobiáš, J . Zeminová, 
M .  Plašil členy revizní a  kontrolní komise . 
M . Stránská jim blahopřála ke zvolení . 

 ▶ Byly schváleny rekondice na rok 2018:
12 . 5 . až 26 . 5 . Janské Lázně v  Sola Fide 
(E . Chadima)
10 . 6 . až 16 . 6 . Karlovy Vary v hotelu Lafonte 
(L . Bradová)
22 . 9 . až 30 . 9 . Janské Lázně v  Sola Fide 
(H .  Opravilová), 20 . festival zahrne i  lázeňské 
oslavy Dne státnosti 28 . 9 . s Kulinářským dnem .
12 . 10 . až 26 . 10 . Sanatoria Klimkovice 
(E .  Chadima) .

 ▶ J . Páníková připravila a  přednesla možnost 
rekondice v  Konstantinových Lázních, or-
ganizace se může ujmout . Bohužel již není 
možné zahrnout ji do r . 2018, ponecháváme 
jako náhradní rekondici, příp . na  další rok . 
Vedoucím rekondicí bude proveden prů-
zkum místa .

 ▶ M . Mruzková se dotazovala ohledně domé-
ny a webnode – do kdy máme zaplaceno?

 ▶ Na  webových stránkách bude formulář žá-
dosti o sponzoring . 

 ▶ V Maďarsku obrnáři vydali brožuru o polio, 
M . Mruzková připraví stručný výtah .

 ▶ Návrh dotazů na  vedení lázní – zábradlí 
v bazénu, sprchy, rekonstrukce JD . Pacienti, 
kteří se nyní léčí v JL, mají připraven seznam .

 ▶ L . Zušťáková ad 3) navrhla spolupráci se zdra-
votní školou, kterou může zprostředkovat . 

 ▶ Příští schůze, plánovaná po  skončení Festi-
valu OOO na 24 . 9 ., se ruší . Další schůze vý-
boru se bude konat 11 . 11 . ve společenském 
Centru Na Skalce 1, Praha 5 .

11. 11. 2017 Centrum AP Na Skalce, Praha
1. Hodnocení Festivalu, shromáždění 

členů AP, rekondicí
 ▶ E . Chadima: rekondice Klimkovice proběhla 

v  pořádku, faktury jsou uhrazeny . Rekondi-
ce na r . 2018 plánovány ve výši Kč 976 360 Kč, 
pobytové dny 1106, požadovaná dotace 
331  800 Kč, což dělá 34 % z  celkové částky . 
Fotografie z Festivalu uloženy ve společen-
ském centru Na Skalce 1, Praha 5 .
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 ▶ M . Mruzková písemně zaslala: Vyhodnocení 
Festivalu OOO 2017, obsah připravovaného 
Zpravodaje 3-4  2017 a  návrh na  rozšíření 
webových stránek z 300 MB na 1 GB .

 ▶ V . Novotná nemá k akcím žádné připomínky, 
vše proběhlo v  pořádku . Získala pro spolu-
práci prof .  Ing .  Haindla, DrSc ., navrhla po-
zvat jej na prosincovou schůzi .

 ▶ H . Opravilová k  rekondici – hodně vráce-
ných pobytů . Jinak proběhla v pořádku .

 ▶ E . Přibylová: setkání v  Ostravě probíhají již 
20 let . Termín uváděn ve Zpravodaji a sjíždí 
se členové i  ze vzdálenějších míst . Plavání 
se opět rozeběhne, bazén byl v rekonstruk-
ci . Pochválila rekondici II v Janských Lázních . 

 ▶ V . Tobiáš vykoresponduje rozšíření webo-
vých stránek, zvýšení kapacity a prodlouže-
ní doby platnosti smlouvy . Festival hodnotí 
velice dobře, i velkou účast členů .

 ▶ L . Bradová: rekondice v  Sezimově Ústí 
proběhla úspěšně, článek bude uveden 
ve Zpravodaji . Vedle Karlových Varů se uva-
žovalo pro příští rok i o rekondičním pobytu 
v  Mariánských Lázních, bohužel zde není 
možnost parkování .

 ▶ E . Chadima chce posoudit návrh organizace 
rekondice v Konstantinových Lázních, které 
navrhovala paní Páníková .

2. Aktuality za minulé období
 ▶ M . Langmeierová komunikovala s  právníky 

na MZ ohledně elektronických receptů . Bude 
zatím papírová forma, alespoň pro rok 2018, 
pro lékaře důchodce, pracující mimo kliniky . 

 ▶ M . Stránská se zúčastnila setkání Pacient-
ských organizací, potvrdilo se, že bude fun-
govat i papírová podoba receptů . Na strán-

kách MZ je uloženo celé setkání, je možno 
shlédnout . Byla podána žádost o  dotaci 
2018, vypsanou městem Janské Lázně .

3. Stížnosti, připomínky, žádosti, 
náměty členů výboru

 ▶ Výbor rozhodl v  Seznamu pro Zpravodaj 
vyřadit členy neplatící zpětně 3 roky, v  bu-
doucnu jim nebude časopis zasílán . 

 ▶ M . Langmeierová: návrh konání dvacátého 
Festivalu v příštím roce oznámit v tisku . Pokra-
čovat v  jednání se SZÚ a  Katedrou fyziotera-
peutů, kterým také konání Festivalu oznámit, 
rozšiřovat povědomí o  polio . Pro konferenci 
ve spolupráci se SZÚ hned zpočátku příštího 
roku oslovovat odborníky, kteří by zde vystou-
pili . I když se polio u nás nevyskytuje, zdůraz-
ňovat, že polio a pospoliosyndrom je v součas-
nosti i čerstvá diagnóza, budeme potřebovat 
větší péči, více lékařských odborností . 

 ▶ B . Svoboda se chystá navštívit hotel Lafonte, 
navrhovaný na  rekondici v  Karlových Va-
rech . Udržuje prostor společenského centra, 
děkujeme mu za tuto starost .

 ▶ J . Zeminová podala návrh na zvýšení členské-
ho příspěvku na 200 Kč . Výbor odložil projed-
nání návrhu minimálně do příštího roku .

 ▶ Z  důvodu ochrany osobních údajů zdůraz-
nit ve Zpravodaji, aby se na složenkách neu-
vádělo rodné číslo, pouze číslo členské . Toto 
číslo je vždy uvedeno na  obálce, ve  které 
přichází Zpravodaj . 

 ▶ Výborem byl odsouhlasen Interní předpis 
cestovní náhrady pro členy voleného orgá-
nu pro rok 2017 .

 ▶ Odsouhlasen plán akcí Asociace polio 
na rok 2018 .

Shromáždění členů Asociace polio
23. 9. 2017 Malý sál Janského dvora,  
Janské Lázně
1. Zahájení Festivalu, vystoupení hostů 

Zahajovacího slova se ujala předsedkyně 
Asociace polio, PhDr .  Marcela Stránská . Při-
vítala všechny zúčastněné, včetně zástupců 
lázní Mgr . Voženílka a města Ing . Hradeckého . 
Prohlásila Festival OOO za zahájený a předala 
slovo zástupcům lázní a města . 

První se představil Mgr . Voženílek, který je 
dočasným ředitelem lázní, kde pracuje osmým 
rokem . Poděkoval za naši věrnost Janským Láz-

ním a popřál vydařený průběh Festivalu OOO . 
Mgr . Hradecký poděkoval za pozvání na Festi-
val, který je již součástí kulturních akcí města 
i  lázní . Seznámil přítomné s  novinkami v  láz-
ních, vybudování parku u Sansoussi a sportov-
ního parku za Arnikou .

PhDr .  Stránská poděkovala za  jejich slova 
a dala prostor pro dotazy členů AP:

 ▶ Bylo by možné umístit v novém bazénu zá-
bradlí, více sprch pro vozíčkáře?
Mgr. Voženílek – bazén projde částečnou re-
konstrukcí ještě letos, bude s tím počítat .
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 ▶ Oprava chodníků a  možnost posunutí re-
tardérů, které znemožňují vozíčkářům pře-
chod, případně je částečné přerušit . 
Ing.  Hradecký – oprava chodníků souvisí 
s  opravou komunikace, musí proběhnout 
zároveň . To zatím není možné, pokud ne-
budou opraveny parovody . Přesto oprava 
části chodníků již proběhla . Retardéry chrá-
ní přechod u  Benátské haly, posunutí by  
postrádalo smysl . Nyní, na  zimní období, 
budou odstraněny, při jarní instalaci mož-
nost úpravy .

 ▶ Ve městě chybí lékárna (provoz alespoň ob-
den) a lékař dostupný denně .
Ing.  Hradecký – lékárna fungovala cca 2 až 
3  roky . Nyní vypisovali výběrové řízení, bohu-
žel, nikdo se nepřihlásil, je nedostatek magistrů .

 ▶ Oprava chodníku kolem JD, prostoru před 
vchodem do  jídelny . Alespoň drobné úpra-
vy, jsou zde pády .

 ▶ Připomínky k rekonstrukci pokojů v JD – vy-
soko poličky – vozíčkář nedosáhne, noční 
stolek za postelí, madla na WC . Respektovat 
potřeby pacientů, případně přizvat zástup-
ce k plánování rekonstrukcí .

 ▶ Pokoje v  JD na konci chodby jsou hlučné – 
hukot, vibrace (dle sdělení domovníka ne-
lze odstranit) .

Mgr.  Voženílek poděkoval za  připomínky 
a uvítá seznam podnětů ke zlepšení . 

 ▶ Nevyhovuje zvedací síť do  vířivek, bylo by 
dobré kombinovat se sedačkami . Zaměst-
nanci mají problém se sítěmi dobře zacházet .
Mgr. Voženílek – Nyní nedokáže odpovědět, 
děkuje za podnět . Nejlepší je ale řešit situaci 
rovnou s primářkou .

 ▶ Zavést Wi-fi síť v Evropě, je to již všude stan-
dardem .
Mgr. Voženílek – Je to v plánu, možná již kon-
cem roku, případně začátkem roku 2018 .

 ▶ Jaká je situace s  velkým bazénem v  Lázeň-
ském domě .
Mgr. Voženílek – Velký bazén je navázán pří-
mo na vrt . Bohužel není zaizolován a voda 
se ztrácí . Je několik řešení jak bazén uvést 
do provozu . Je to nákladné, ale řeší se . 

Předsedkyně vyzvala členy, aby shromáždili 
připomínky, které se následně předají vedení 
lázní . Poděkovala zástupcům lázní a  města 
a rozloučila se s nimi .
2. Shromáždění členů Asociace polio

Po  přestávce PhDr .  Stránská zahájila shro-
máždění členů AP a  seznámila je s  koncepcí 
na roky 2018–2019, kterou následně uvádíme . 

 ▶ Informovala o podání žádostí o dotace na Mi-
nisterstvo zdravotnictví, Ministerstvo kultury 
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a Úřad vlády i o tom, že náš podíl spoluúčasti 
na  financování každé dotace je minimálně 
30% . Někdy jsou nám dotace poskytnuty 
pouze ve výši 40–50 %, zbytek musíme uhra-
dit z  vlastních zdrojů . A  to z  příspěvků, ale 
spousta členů neplní svoji jedinou povinnost, 
úhradu členských příspěvků .

 ▶ Ve  Zpravodaji 1-2/2017 byla vyhlášena tzv .  
negativní volba (kdo nesouhlasí, odešle ne-
gativní hlas) členů revizní komise ve složení 
V .  Tobiáš, J . Zeminová, M . Plašil a  15 . člena 
výboru Asociace polio M . Novosada . Přečte-
na byla zpráva Ing . Veleby – nebyl doručen 
žádný negativní hlas, k  1 .  8 .  2017 byli tedy 
100% zvoleni . Předsedkyně všem ke zvolení 
blahopřála . 

 ▶ 1 . místopředseda E . Chadima informoval 
o  termínech a  místech konání rekondicí 
v příštím roce . Jedná se 2× o Sola Fide v Jan-
ských Lázních, v Karlových Varech v hotelu 
La Fonte a Sanatoriích Klimkovice . 

 ▶ J . Páníková přednesla možnost konání re-
kondice v Konstantinových Lázních, jejíž or- 

ganizace se může ujmout . Jednalo by se 
však až o rok 2019 .

 ▶ Stále častěji členové AP žádají o zveřejnění 
vhodných či nevhodných léků . Byla by mož-
nost zveřejnit ve  Zpravodaji, problém je 
však v tom, že je velké množství léků i různě 
kombinovaných a je velmi složité takový se-
znam sestavit . MUDr .  Přibylová doporučila 
domluvu s ošetřujícími lékaři . Dlouhodobě 
neužívat statiny a  léky, které zvyšují svalo-
vou slabost . 

 ▶ Na  závěr předsedkyně poděkovala všem, 
kteří se podíleli na  organizaci Festivalu, 
hlavně M . Mruzkové . Připomněla, že příští 
rok se bude konat již 20 . Festival OOO .

 ▶ V . Kronďáková vyjádřila potěšení, že jsme se 
sešli, že nás zajímají informace o  Janských 
Lázních a dění mezi obrnáři . Popřála všem 
zdraví a štěstí .

 ▶ Shromáždění bylo ukončeno pozváním na   
vernisáž výstavy manželů Vondrejsových 
v kolonádě, na odpoledne v Relaxu a spole-
čenský večer v kolonádě .

Koncepce AP 2017–2019 
(z vystoupení na shromáždění členů AP)

Vážení přátelé .
Na naše setkání jsem se těšila, to abych vám 

pověděla, co se nám všechno povedlo a  také 
co zamýšlíme .

Když jsem byla v roce 2014 předsedou aso-
ciace pozvána do výboru, vnímala jsem kolem 
sebe hlavně odevzdanost . „Jsme staří, posled-
ní generace obrnářů, brzo už Asociace polio 
nebude“ . Já jsem si z toho naříkání vzala to, že 
jsme poslední generace obrnářů v  Čechách 
a na Slovensku . Ale neznamená to konec nebo 
likvidaci asociace, protože obrna je nesmrtelná, 
a my jsme ti, kteří zbyli, nesmírně vzácní tvoro-
vé . Jsme poslední, a víme . Víme, co to obnáší 
dostat obrnu, žít s  ní, žít s  ní mezi ostatními, 
celý život . To je naše deviza, a  my ji – vzhle-
dem k našemu pozemskému času – nesmíme  
promarnit .

Těm, kdo budou chtít naslouchat, budeme 
vyprávět – u kulatých stolů v rozhlase, v televi-
zi, na seminářích a konferencích . Lékařům, stu-
dentům medicíny a  fyzioterapie . Lidem, kteří 
přemýšlejí, maminkám, které nechtějí nechat 
očkovat své děti proti polio, všem .

Asociace polio překonala kritický rok 2016, 
jsme spolek, zapsaný u Městského soudu v Praze 
pod spisovou značkou L 1206/MSPH . Minusové 
saldo hospodaření AP za rok 2016 činí 26 929,80 Kč, 
přičemž ale nezaplacené členské příspěvky činí 
26  500 Kč . Pokud by byla splněna členská povin-
nost, byl by to docela pozitivní výsledek, který 
svědčí o  dobré práci nového výboru . Naše vý-
zvy k členům asociace k plnění svých povinností 
placením příspěvků v  tomto roce jsou – zdá se – 
úspěšné . Celková suma získaných dotací pro rok 
2017 se vyšplhala na 351 435 Kč a hlásí se mecenáši . 

Můžeme se tedy pustit do  práce . V  příš-
tím roce se ve  spojení se Státním zdravotním 
ústavem uskuteční konference o polio, připra-
vujeme semináře pro Katedru fyzioterapie při 
Fakultě tělesné výchovy Univerzity Karlovy, 
jsme členy Národní rady pro zdravotně posti-
žené, také členy Pacientských organizací při 
Ministerstvu zdravotnictví a od roku 2018 jsme 
stálými členy Europian Polio Union . 

Vážení přátelé, jsem ráda, že jsem vám moh-
la představit koncepci výboru Asociace polio 
do roku 2019 .

 PhDr. Marcela Stránská, předsedkyně AP
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Plán činnosti na rok 2018
Datum Hod. Co a kde Realizace

24 . 2 . 10 .00 Výbor Asociace polio – Centrum AP, Na Skalce 1  
s vystoupením div . souboru Verva PhDr . M . Stránská

21 . 4 . 10 .00 Výbor Asociace polio – Centrum AP, Na Skalce 1 PhDr . M . Stránská

4 . 5 . Redakce časopisu Zpravodaj AP (Ing . B . Doležalová, 
M . Dobrovolná, M . Matysová, PhDr . L . Zušťáková) Mgr . M . Mruzková

12 . – 26 . 5 . Rekondiční pobyt – Sola Fide I . Janské Lázně E . Chadima

19 . 5 . 10 .00 Výbor Asociace polio – Sola Fide Janské Lázně PhDr . M . Stránská 

červen  
až srpen 

Výstava výtvarných prací členů AP – místo  
bude určeno Výbor AP

8 . 6 . Distribuce časopisu Zpravodaj AP č. 1-2 2018 Mgr . M . Mruzková

10 . – 16 . 6 . Rekondiční pobyt – Hotel Lafonte Karlovy Vary L . Bradová

28 . 6 . Setkání obrnářů – Ostrava MUDr . E . Přibylová

22 . – 30 . 9 . Rekondiční pobyt – Sola Fide II . Janské Lázně MUDr . H . Opravilová

27 . 9 . 10 .00 Výbor Asociace polio – Sola Fide Janské Lázně PhDr . M . Stránská 

27 . – 30 . 9 . Kulturně společenský festival „Obrnáři 
obrnářům a o obrnářích 2018“, Janské Lázně 

PhDr . M . Stránská, 
Mgr . M . Mruzková

29 . 9 . 10 .00 Shromáždění členů AP – Malý sál Janského dvora PhDr . M . Stránská

12 . – 26 . 10 . Rekondiční pobyt – (dva týdenní turnusy)  
Sanatoria Klimkovice E . Chadima

24 . 10 . Konference „PPS, Přenosná dětská obrna“  
– ve spolupráci se SZÚ Praha PhDr . M . Stránská 

říjen Účast členů Asociace polio 
na zdravotnických veletrzích PhDr . M . Stránská 

6 . 11 . Redakce časopisu Zpravodaj AP (Ing . B . Doležalová, 
M . Dobrovolná, M . Matysová, PhDr . L . Zušťáková) Mgr . M . Mruzková

10 . 11 . 10 .00 Výbor Asociace polio – Centrum AP, Na Skalce 1 PhDr . M . Stránská 

6 . 12 . Distribuce časopisu Zpravodaj AP č. 3-4 2018 Mgr . M . Mruzková

8 . 12 . 10 .00 

Veřejná schůze výboru a členů Asociace polio –  
Centrum AP, Na Skalce 1 a od 11 .30 slavnostní 
předvánoční setkání členů AP s kulturním 
programem a „exhibicí“ prací členů AP

PhDr . M . Stránská 

13 . 12 . Setkání obrnářů – Ostrava MUDr . E . Přibylová 

středy 18 .20
Rehabilitační plavání Ostrava – Městská 
nemocnice Fifejdy, pokračuje i bez dotace .  
Na místě se platí 50 Kč .

MUDr . E . Přibylová

průběžně Výtvarné akce, návštěvy kulturních akcí PhDr . M . Stránská 

průběžně 
Zkoušky divadelního souboru Verva – Centrum  
AP, Na Skalce 1 dle potřeby a v rámci akce „Obrnáři  
obrnářům“ 2018

PhDr . L . Zušťáková

průběžně 
Výstavy fotografií a obrazů členů AP  
v kulturním Centru AP, Na Skalce 1 a v rámci akce  

„Obrnáři obrnářům“ 2018

V . Vondrejs,  
Z . Jandusová,  
B . Svoboda
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Složení orgánů Asociace polio
Výbor a Revizní komise Asociace polio bude v roku 2018 pracovat v tomto složení:

Výbor

předsedkyně, projekty PhDr . Marcela Stránská Praha 6 tel .: 602 873 420 

1 . místopředseda, organizace 
rekondičních pobytů Emil Chadima Poděbrady tel .: 325 613 573

místopředsedkyně, 
tajemnice, hospodářka Jaroslava Šebestová Praha 10 tel .: 728 119 174

místopředsedkyně Jana Zimová Praha 6 tel .: 220 920 328 

organizace rekondičních 
pobytů Ludvika Bradová Louny tel .: 474 552 498 

knihovna, redakční rada Ing . Božena Doležalová Praha 4 tel .: 222 969 051 

členka Věra Hesounová Praha 11 tel .: 737 444 239 

zdravotní problematika MUDr . Marta 
Langmeierová, CSc . Praha 5 tel .: 222 957 614 

Zpravodaj AP, organizace akcí,  
editor webstránek AP Mgr . Mária Mruzková Ostrava-Poruba tel .: 591 120 038

členka Věra Novotná Praha 4 tel .: 272 763 563

mezinárodní kontakty Ing . Miroslav 
Novosad, CSc . Těrlicko tel .: 596 423 375 

zdravotní problematika, 
organizace rekondičních 
pobytů 

MUDr . Hana Opravilová Praha 5 tel .: 233 321 388 

zdrav . problematika, 
kontakt se SM regionem MUDr . Eva Přibylová Ostrava-Výškovice tel .: 596 747 792 

člen Bohumil Svoboda Praha 10 tel .: 737 536 135

kultura, redakční rada PhDr . Libuše Zušťáková Praha 10 tel .: 737 658 093

Revizní komise

předseda, administrátor 
webstránek AP Václav Tobiáš Kladno tel .: 777 691 691 

člen Milan Plašil Praha 11 tel .: 272 937 280

členka Jana Zeminová Praha 9 tel .: 607 291 821

Sekretariát Asociace polio 
Jaroslava Šebestová, 
místopředsedkyně, tajemnice, hospodářka, 
Jabloňová 2891/2, 106 00 Praha 10, 
mobil: 728 119 174, e-mail: asociacepolio@seznam .cz 
Bankovní spojení: Česká spořitelna, a .s ., Praha 4, 
Číslo účtu: 80413349/0800,  
IČ: 00570656, DIČ: CZ00570656, 
Internet: www.polio.cz



Či
nn

os
t A

so
ci

ac
e 

po
lio

11

Platba členských příspěvků na rok 2018
Dle Stanov AP je povinností každého člena 

řádně platit členské příspěvky . Výše členského 
příspěvku na  rok činí 150 Kč. Kdo ještě neza-
platil letošní členský příspěvek, ať tak učiní nej-
později do konce roku 2017. Platba členského 
příspěvku musí být realizovaná v  tom roce, 
na který platí . 

Členský příspěvek na rok 2018 začněte pla-
tit až od 1. ledna 2018. 

Zaplatit můžete převodem na účet v bance 
nebo přiloženou složenkou . 

Nezapomeňte do  Specifického symbolu 
uvést vaše číslo člena Asociace polio a  do  Va-
riabilního symbolu datum narození . Číslo účtu: 
80413349/0800 . 

Manželé, členové AP, použijí k úhradě jednu 
složenku: do V (variabilního) symbolu uvedou 

členské číslo jednoho z  manželů a  do  S  (spe-
cifického) symbolu datum narození druhého 
z  manželů . Členské číslo průkazu člena AP je 
uvedeno na  obálce, ve  které máte Zpravodaj . 
Pokud už obálku nemáte, můžete si členské čís-
lo zjistit u tajemnice na tel . č . 728 119 174 nebo 
e-mailem: asociacepolio@seznam .cz .
Upozornění tajemnice 

 ▶ Aby se mohla vaše platba přiřadit k vašemu 
členství, musíte řádně vyplnit variabilní 
a specifický symbol na složence tak, jak je 
uvedeno výše . 

 ▶ Kdo nezaplatí členské příspěvky, bude vyřa-
zen z evidence na zasílání informací a Zpra-
vodaje AP . 

 ▶ Nezbytně hlaste veškeré změny bydliště 
anebo doručovacích adres a taktéž úmrtí .

Rekondice pro rok 2018
Pro rok 2018 jsou plánované čtyři rekondiční 

pobyty . Pozorně si přečtěte nabídku, vyberte 
pobyt, kterého se chcete zúčastnit a dle pokynů 
zašlete předběžnou přihlášku .
V předběžné přihlášce uveďte

 ▶ jméno a příjmení, datum narození,
 ▶ adresu, telefon, případně e-mail,
 ▶ držitel průkazu ZTP nebo ZTP/P,
 ▶ stručné postižení – vozíčkář, potřeba pomoci 

do bazénu, doprovod (jméno a rodinný vztah),
 ▶ případné přání, s kým chcete být ubytováni .

Upozorňujeme
 ▶ samostatné ubytování na pokoji lze poskyt-

nout jenom s úhradou nákladů s tím spoje-
ných,

 ▶ dodržujte termíny předběžných přihlášek 
uvedených u jednotlivých rekondicí . 

Předběžně přihlášeným pošleme Závaznou při-
hlášku, složenku na  zaplacení účastnického po-
platku a podrobné informace o rekondici . Je nut-
né mít zaplacené členské příspěvky i na rok 2018 .

1. Janské Lázně I. – vedením pověřen Emil Chadima 

Termín 12 . až 26 . května 2018 (14 dnů)
Místo Penzion Sola Fide (bezbariérový)
Doprava po vlastní ose

Ubytování 

dvoulůžkové a třílůžkové pokoje, 6 pokojů vhodných pro vozíčkáře . 
Samostatné ubytování na 2-lůžkovém pokoji lze poskytnout 
(v omezené míře) jenom s úhradou nákladů s tím spojených, které se 
budou platit hotově na místě vedoucímu penziónu . Netýká se 3 . patra .

Stravování plná penze

Cena v rozmezí 600 až 650 Kč na osobu a den, v případě obdržení dotace  
z MZ ČR se cena sníží

Rehabilitace v Sola Fide – 4 masáže a denně skupinová cvičení .  
Denně plavání dle možností v bezbariérovém bazénu NOVBA

Předběžné přihlášky 
zašlete do konce února 2018 písemně – Emil Chadima, Sokolečská 67,  
290 01 Poděbrady-Kluk, e-mailem: chadima .e@seznam .cz,  
tel .: 325 613 573, mobil: 737 123 599
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2. Karlovy Vary – vedením pověřena Ludvika Bradová

Termín 10 . až 16 . června 2018 (6 dnů)

Místo hotel Lafonte 

Doprava po vlastní ose, vlakem nebo autobusem do Karlových Varů, z vlakového 
i autobusového nádraží jede k hotelu městský autobus do stanice Pivovar

Ubytování dvoulůžkové pokoje s příslušenstvím a televizí, internetové připojení

Stravování polopenze, snídaně formou bufetu, večeře výběr ze tří chodů

Cena cca do 7 500 Kč (zatím bez dotace MZ)

Rehabilitace 
1× klasická aroma masáž, ranní rehabilitační cvičení, 1× parafinový  
zábal na ruce, 1× perličková koupel, po celý den volný vstup  
do bazénu (schůdky)

Cena zahrnuje zdarma parkování před hotelem, zapůjčení županu a pantoflí, 
1× vstup do Muzea Jan Becher včetně ochutnávky likéru 

Předběžné přihlášky
zašlete do 20. února 2018 písemně – Ludvika Bradová,  
Kosmonautů 2289, 440 01 Louny, e-mailem: lubradova@seznam .cz,  
tel .: 474 552 498, mobil: 723 138 611

3. Janské Lázně II. – vedením pověřena MUDr . Hana Opravilová

Termín 22 . až 30 . září 2018

Místo Penzion Sola Fide (bezbariérový)

Doprava po vlastní ose

Ubytování 

dvoulůžkové a třílůžkové pokoje, 6 pokojů vhodných pro vozíčkáře . 
Samostatné ubytování na dvoulůžkovém pokoji lze poskytnout 
(v omezené míře) jenom s úhradou nákladů s tím spojených, které se 
budou platit hotově na místě vedoucímu penziónu . Netýká se 3 . patra .

Stravování plná penze

Rehabilitace v Sola Fide – 2 masáže a denně skupinová cvičení .  
Denně plavání dle možností v bezbariérovém bazénu NOVBA 

Cena v rozmezí 600 až 650 Kč na osobu a den, v případě obdržení dotace  
z MZ ČR se cena sníží

Předběžné přihlášky

zašlete do 31. března 2018 písemně – MUDr . Hana Opravilová,  
Smetáčkova 4, 158 00 Praha 5 ., e-mailem: h .opravilova@seznam .cz,  
tel .: 233 321 388, mobil: 705 302 343 . Závazné přihlášky budou  
vybraným zájemcům zaslány do 10 . května 2018 .

4. Sanatoria Klimkovice – vedením pověřen Emil Chadima

Termín 12 . až 26 . října 2018 (dva týdenní pobyty)

Místo Sanatoria Klimkovice (bezbariérové)

Doprava po vlastní ose . Vlakem do Ostrava-Svinov, přestup na autobus,  
který má u Sanatoria konečnou .

Ubytování dvoulůžkové a jednolůžkové pokoje . V přihlášce uveďte, o který druh  
pokoje máte zájem a s kým chcete být ubytování.
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Stravování plná penze

Cena cca 7 500 až 8 000 Kč bez dotace

Rehabilitace 
2 masáže, 5× skupinová cvičení, 5× plavání v bezbariérovém bazénu,  
3× jodobromová koupel a 2× oxygenoterapie – vše pod jednou  
střechou . Možno přikoupit další různé procedury .

Předběžné přihlášky 
zašlete do konce února 2018 písemně – Emil Chadima, Sokolečská 67,  
290 01 Poděbrady-Kluk, e-mailem: chadima .e@seznam .cz,  
tel .: 325 613 573, mobil: 737 123 599

Dohoda o spolupráci
Na společném zasedání zástupců české a slovenské Asociace polio v květnu tohoto roku v Piešťanech (in-
formovali jsme v minulém čísle) bylo domluveno vypracovat Dohodu o spolupráci. Zde je v plném znění.

Dohoda o spolupráci

Asociace polio 
se sídlem: Jabloňová 2891/2, 106 00 Praha 10, Česká republika (dále jen „Asociace polio“), 
zastoupená: PhDr . Marcelou Stránskou, předsedkyní, 
a 
Asociácia polio v SR, republiková specifická organizace Slovenského zväzu telesne postihnutých, 
se sídlem: Žehrianska 7, 851 07 Bratislava, Slovenská republika (dále jen „Asociácia polio v SR“), 
zastoupená: PhDr . Štefanem Grajcárem, předsedou, 

na svém setkání, které se uskutečnilo 6 . 5 . 2017 v Piešťanech, se dohodli na následovném: 

Článek I.
Asociace polio a Asociácia polio v SR přijímají tuto Dohodu o spolupráci jako vyjádření zájmu 
a ochoty obou organizací spolupracovat v rámci svých možností ve všech oblastech své čin-
nosti vymezených svými vnitřními předpisy (Stanovami, resp . Statutem) .

Článek II.
Asociace polio a Asociácia polio v SR tímto deklarují svůj zájem úzce spolupracovat také v ob-
lasti obhajoby zájmů svých členů, lidí se stavy po poliomyelitidě, zejména pokud jde o dostup-
nost a kvalitu přiměřené lázeňské a léčebné péče . V zájmu zvýšení informovanosti odborné 
i  laické veřejnosti o  potřebách poliomyelitiků budou obě organizace pořádat ve  vzájemné 
spolupráci, ale i ve spolupráci s dalšími organizacemi a odbornými lékaři, odborné akce za úče-
lem výměny zkušeností při léčebné a lázeňské péči o pacienty se stavy po poliomyelitidě .
 

Článek III.
Asociace polio a  Asociácia polio v  SR budou spolupracovat a  snažit se koordinovat své kro-
ky i  ve  vztahu k  Evropské unii polio (European Polio Union, EPU), jejímiž jsou členy . Za  tím 
účelem budou v dostatečném předstihu před každoročním Valným shromážděním EPU, resp . 
před každým hlasováním členů EPU společně komunikovat s cílem koordinovat svá stanoviska  
či prezentovat své návrhy na půdě EPU a budou se vzájemně podporovat .

Článek IV.
Vyjádřením zájmu a  ochoty spolupracovat je i  snaha pravidelně se navzájem seznamovat 
s aktuálním děním v obou organizacích, a to jak prostřednictvím vlastních webových stránek, 
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tak i  na  stránkách informačních materiálů, vydávaných oběma organizacemi – Zpravodaje  
a Informátora . Pokud tomu nebudou bránit autorská práva ani jiná omezení, obě organizace 
si budou vyměňovat odborné texty (původní nebo přeložené z cizích jazyků) s problematikou 
poliomyelitidy a postpoliomyelitického syndromu .

Článek V.
Dohoda o  spolupráci podléhá schválení v  orgánech obou organizací – ve  Výboru Asociace 
polio, i v Radě Asociácie polio v SR .

Článek VI.
Dohodu o spolupráci přijímají obě strany na dobu neurčitou . Její platnost však může skončit 
na podnět jedné nebo druhé strany s tím, že se o svých důvodech budou navzájem informovat .
Autonomie obou stran nebude při naplňování společných cílů touto Dohodou dotčena .

Článek VII.
Tato Dohoda o spolupráci se vyhotovuje v českém jazyce a ve slovenském jazyce s tím, že obě 
jazykové verze jsou rovnocenné . 
Obě strany budou vhodným způsobem informovat své členy, orgány a  sponzory o  přijetí  
Dohody a o rozsahu vzájemné spolupráce .

Schváleno Radou Asociácie polio v SR
(per rollam) dne 16 . července 2017
PhDr. Štefan Grajcár, v. r.
předseda

Schváleno výborem Asociace polio
dne 26 . května 2017
PhDr. Marcela Stránská, v. r.
předsedkyně

Valné zhromaždenie Európskej únie polio v Lobbachu 
(Převzaté z Informátora AP v SR č. 2/2017.)

Ako sa o tom rozhodlo už minulý rok na za-
sadnutí v  Pieťanoch, tohtoročné Valné zhro-
maždenie EPU sa uskutočnilo v sobotu 24 . júna 
v Nemecku v mestečku Lobbach (cca 2 400  oby- 
vateľov) ležiacom asi 140 kilometrov južne od  
Frankfurtu nad Mohanom, resp . ani nie 25  kilo- 
metrov od Heidelbergu, svetoznámeho svojou 
históriou, zámkom a  najstaršou univerzitou 
v Nemecku . Samotný Lobbach je okrem kosto-
la, ktorého počiatky siahajú do 12 . storočia, zná- 
my ešte tým, že v  ňom sídli firma Manfreda 
Sauera vyrábajúca zdravotnícke pomôcky pre 
pacientov trpiacich inkontinenciou . Pán Man-
fred Sauer sám je vozičkár a zisk zo svojho pod-
nikania investoval aj do rovnomenného hotela, 
ktorého plná kapacita je prispôsobená pre vo-
zičkárov a v ktorom prebehlo aj VZ EPU .

Na cestu sme sa vydali v piatok dopoludnia 
– z  domu najprv vo dvojici s  Gizkou, na  brati-
slavskej hlavnej stanici si k nám prisadla Klára 
Schweitzer, ktorá docestovala vlakom z  Buda-

pešti, a pokračovali ďalej krížom cez celé Rakú- 
sko do Bavorska až do cieľa . 

Valného zhromaždenia sa zúčastnilo celkom 
34 zástupcov polio organizácií z  trinástich kra-
jín (Belgicko, Dánsko, Francúzsko, Holandsko, 
Írsko, Maďarsko, Nemecko, Nórsko, Sloven-
sko, Španielsko, Švajčiarsko, Taliansko, Veľká 
Británia), hosťami boli dr .  Axel Rütz z  Nemec-
ka a  prof .  Arzu On z  Turecka . Najsilnejšie bolo 
zastúpené paradoxne nie domáce Nemecko 
(7 zástupcov), ale Taliansko (9), z ostatných krajín 
okrem Belgicka (5) sme boli po jednom, dvoch .

V úvode VZ v sobotu dopoludnia najprv pre-
zident EPU John McFarlane predniesol správu 
o činnosti za obdobie od posledného VZ v júni 
2016 v Piešťanoch, v ktorej krátko zrekapituloval, 
čo všetko sa za uplynulý rok udialo, aké aktivity 
sa realizovali tak na európskej, ale aj celosveto-
vej úrovni . Informoval ďalej o návrhu zmien, kto-
ré sa týkajú typov členstva v EPU a z nich sa od-
víjajúcej výšky registračného poplatku a výšky 
ročného členského a ktoré Výbor EPU odporúča 
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delegátom zhromaždenia schváliť . Rozlišovať 
sa bude plné, pridružené a  špeciálne členstvo, 
z nášho pohľadu však stačí uviesť, že pri plnom 
členstve, ktoré sme si už odsúhlasili na májovej 
členskej schôdzi v Piešťanoch, bude ročné člen-
ské vo výške 75 € (čo je najmenej – ide o orga-
nizácie s ročným príjmom menej ako 12 500 €; 
u  organizácií s  ročným príjmom nad 300 tisíc 
sú tieto poplatky vo výške 500 €), registračný 
poplatok je v  rovnakej výške . Pri pridruženom 
i  špeciálnom (individuálnom) členstve sú tieto 
poplatky vo výške 50 €, resp . 10 € . Všetky uve-
dené zmeny boli schválené a premietnu sa tak 
do Štatútu EPU, ako aj do ďalších dokumentov 
(napr . do  formulára prihlášky do  EPU) . V  súvis-
losti s týmito zmenami sme avizovali, že o plné 
členstvo sa za  týchto podmienok bude uchá- 
dzať tak naša, ako aj česká Asociácia polio . 

Delegáti VZ následne schválili správu o hos-
podárení, správu audítorov a  návrh rozpočtu 
na nasledujúci rok .

V  ďalšom priebehu p .  John McFarlane ofi- 
ciálne oznámil už vopred ohlásené odstúpenie 
z postu prezidenta EPU, ktorý zastával od roku 
2008, rozhodol sa pre tento krok na jednoznač-
né odporúčanie lekárov vzhľadom na svoj zhor-
šujúci sa zdravotný stav . Jeho abdikácia bola 
prijatá, členovia výboru, ako aj všetci prítomní 
mu veľmi srdečne poďakovali za  jeho činnosť, 
aktivity v prospech obrnárov v Európe i v pro-
spech samotnej EPU . Dobrou správou však je, 
že John ostáva členom Výboru EPU a bude sa 
i naďalej usilovať aktívne podieľať na jeho čin-
nosti a činnosti celej organizácie . 

VZ ďalej zvolilo troch nových členov výbo-
ru EPU – p .  Davida Mitchella z  Veľkej Británie 
(British Polio Fellowship), p .  Paula Neuhausa 

z Nemecka (Bundesverband Poliomyelitis, e . V .) 
a  p .  Gurli Nielsen z  Dánska (Polio Denmark) . 
V  súvislosti s  touto poslednou voľbou rezig-
noval na členstvo vo výbore p . Philip Rendtorff 
z  Dánska . Výbor EPU má teda aktuálne osem 
členov – Margret Embry (Belgicko), Erika Geh- 
rig (Švajčiarsko), John McFarlane (Írsko), David 
Mitchell (V . Británia), Paul Neuhaus (Nemecko), 
Gurli Nielsen (Dánsko), Daniel Peltzer (poklad-
ník; Belgicko), no a ešte ja . 

V rámci bodu „Rôzne“ sa diskutovalo o budú- 
cej konferencii venovanej problematike polio 
a PPS, ktorá by nadväzovala na predchádzajú-
ce konferencie organizované v  r . 2011 v  Koda-
ni a v r . 2017 v Amsterdame . Pôvodne sa mala 
uskutočniť v  tomto roku v  Štokholme, z  toho 
ale zišlo, preto sa uvažuje o  tom, že sa zorga-
nizuje v r . 2018 alebo až v r . 2019 . Zástupca or-
ganizácie polio v Baskicku, Španielsko, prítom-
ných informoval, že majú potenciál a možnosti 
usporiadať takúto veľkú medzinárodnú konfe-
renciu v  októbri 2018 v  meste Vitoria-Gasteiz, 
do úvahy však pripadajú aj iné alternatívy (napr . 
Izmir v Turecku, ktorý navrhla prof . Arzu On) .

O  mieste a  termíne Valného zhromaždenia 
v  roku 2018, z  nemnohých alternatív sa však 
prítomní rozhodli pre hotel Haus Rheinsberg 
v meste Rheinsberg v Nemecku, asi 80 km seve-
rozápadne od  Berlína, miesto, ktoré odporučil 
Paul Neuhaus, keďže spĺňa požadované kritériá 
pre vozičkárov a majú s ním dobré skúsenosti .

Program sobotného popoludnia vyplnila 
prezentácia dr .  Axela Rütza . M . D ., vedúceho 
Polio centra na  Katolíckej klinike v  Koblenzi-

-Montabaure, jedného z mála pracovísk v Euró- 
pe, ktoré sa špecializuje na diagnostiku a liečbu 
pacientov po poliomyelitíde a s postpoliomyeli-

Štefan Grajcár,  
zástupca slovenskej a českej AP 
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tickým syndrómom . Dr . Rütz, špecialista v odbo-
roch ortopédia a traumatológia (traumatologic-
ká chirurgia), tiež autor publikácie „Sprievodca 
diagnostikou a terapiou pre pacientov s nesko-
rými následkami polio a PPS“, sa vo svojej viac 
ako hodinovej prednáške, prerušovanej častými 
otázkami z  publika, sústredil na  metodiku dia-
gnostiky, zdravotnej starostlivosti, liečby a  ma-
nažment pacientov s polio a PPS . 

P .  John McFarlane vzápätí prekvapil všet-
kých zúčastnených vyhlásením, že v  priebe-
hu najbližších mesiacov sa začne realizovať 
grandiózny projekt PoPSyCLE, ktorého cieľom 
je podpora výskumu, vzdelávania a  šírenie in-
formácií týkajúcich sa PPS v  oblasti teórie, kli-
nického a sociálneho prostredia a ktorý bude 
zameraný na zdravotníckych špecialistov, ľudí 
po  polio v  primárnej liečbe syndrómu, ako aj 
na  manažment starostlivosti o  týchto pacien- 
tov . Veľa informácií o  tomto projekte zatiaľ 
k  dispozícii nie je, vieme len to, že je za  tým 
predbežne neznámy donor, ktorý sa rozhodol 
venovať svoje finančné prostriedky (hovorí sa 
o niekoľkých desiatkach miliónov euro) práve 
na  tento účel . Spustenie projektu sa predpo-
kladá v r . 2018, prvé dve pracoviská by mali byť 
v  Londýne a  Dubline, neskôr aj v  Amsterda-
me . Je to nepochybne veľmi ambiciózny pro-
jekt a  verím, že nejaký úžitok, prinajmenšom 
v možnosti robiť osvetu o polio a PPS prinesie 
aj pre odborných lekárov na Slovensku . 

V nedeľu dopoludnia sa za účasti všetkých 
jeho členov uskutočnilo zasadnutie výboru 
EPU . Hlavným bodom programu, v  súlade so 
štatútom organizácie, bola voľba nového pre-
zidenta, ktorého volí zo svojich radov výbor, 
nie Valné zhromaždenie . Ako sme už avizova-
li, novou prezidentkou EPU sa stala pani Gurli 
Nielsen, podpredsedníčka organizácie obrná-
rov v  Dánsku, k  čomu sme jej všetci srdečne 
zablahoželali . Jej profil podrobnejšie predsta-
víme v najbližšom čísle Informátora . V ďalšom 
priebehu zasadnutia výboru EPU sme sa veno-
vali rôznym otázkam súvisiacim so zabezpe-
čením fungovania EPU (úlohy súvisiace s  pre-
vzatím funkcie novou prezidentkou; spoločná 
komunikácia; aktualizácia webstránky; vzťah 
k  Európskej organizácii zriedkavých chorôb 
EURORDIS a ďalšie) . 

Na cestu späť sme sa vydali v pondelok ráno 
– v  navigácii sme si zvolili „Domov“ a  po  neja-
kých deviatich hodinách sme tam naozaj aj bez 
problémov dorazili, keď sme ešte predtým vy-
prevadili Klári na železničnú stanicu . No aj keď 
nám za tie štyri dni nebolo zle, potvrdilo sa sta-
ré známe „všade dobre, doma najlepšie“ .

Na  záver už len dodám, že cestu na  trase 
Bratislava – Lobbach a späť (cca 1 550 km) sme 
absolvovali autom vcelku v pohode a bez väč-
šieho blúdenia, všetky náklady na  cestu a  po-
byt sme si pritom hradili z vlastných zdrojov . 

PhDr. Štefan Grajcár

Najednou nejsou…
Těžké je tomu uvěřit… Ani ne pár dnů po tom, 

kdy se se svojí přítelkyní Janou Beránkovou a ostat-
ními bavil na Hálově mlýně, odešel. Odešel do obr-
nářského nebe. Bylo to nečekané, vždyť byl jedním 
z  nejmladších obrnářů. 9. srpna Jana rozeslala  
e-mail: „Posílám zprávu nejsmutnější, dnes dopo-
ledne František zemřel.“ 

Těšila jsem se, že se potkáme na podzimní rekon-
dici v Jánkách. Ale osud to zařídil jinak. Snad bude 
Franta odpočívat v pokoji a my budeme na něj už 
jen vzpomínat. Zůstane mi v mysli z mládí jako ta-

kový střapatý 
klučina v  bavl-
něných punčo-
cháčích, veselý 
a  někdy až ne-
urvalý rošťák. 
Díky Janě se 
z něj ale stal spokojený, klidný a rozvážný František. 
Za to Janě moc a moc děkuji. Myslím, že byl šťastný 
s celou její rodinou, dali mu víc než jeho vlastní. 

(mm)

Vzpomínáme 
na naše přátele a kamarády, kteří nás opustili
František Adamec z Mladé Boleslavi (78 let)
František Fux z Brna (60 let)

Helena Soukupová z Tábora (79 let)
Anna Süsserová z Brna (80 let)
Alena Štroufová, roz . Havlová z Přelouče (83 let)
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Novela zákona o dávkách pro OZP
Senát schválil 17 . srpna 2017 novelu zákona, 

kterým se mění zákon č . 329/ 2011 Sb ., o posky-
tování dávek osobám se zdravotním postižením . 

Schválená novela přináší tyto zásadní  
změny:

 ▶ Zcela se ruší prokazování majetku společně 
posuzovaných osob při žádostech o příspě-
vek na zvláštní kompenzační pomůcku .

 ▶ V  případě, že žadatel o  příspěvek na  kom-
penzační pomůcku nebude žádat odpuštění 
10 % spoluúčasti, nebudou zjišťovány příjmy, 
jak společně posuzovaných osob, tak ani ža-
datele o příspěvek na zvláštní kompenzační 
pomůcku . Pouze u příspěvku na nákup mo-
torového vozidla bude příjem testován, a to 
i u společně posuzovaných osob, protože se 
předpokládá, že automobil je využíván pro 
všechny členy rodiny .

 ▶ Snižuje se limit pro nárok na  příspěvek 
na pořízení zvláštní pomůcky u její ceny a to 
z 24 000 Kč na 10 000 Kč .

 ▶ Snižuje se doba k  podání opětovné žádosti 
na nákup motorového vozidla z 10 let na 7 let . 
Přičemž toto snížení počtu let se bude vzta-
hovat i na přiznané příspěvky po roce 2012 .

 ▶ Nově se stanoví výše příspěvku na  nákup 
motorového vozidla podle příjmu společně 
posuzovaných osob tak, že u společně po-
suzovaných osob do  8 násobku životního 
minima činí příspěvek 200  000 Kč . Při pří-
jmu, který překračuje 9 násobek životního 
minima, se příspěvek snižuje na 180 000 Kč . 
Takto je příspěvek na  nákup motorového 
vozidla postupně snižován při rostoucí výši 
násobku životního minima . Nejméně však 
bude příspěvek činit 100 000 Kč . Zabrání se 
tím takovým excesům, kdy příspěvek na ná-

kup motorového vozidla byl přiznán napří-
klad ve výši 10 000 Kč .

 ▶ Zvyšuje se příspěvek na mobilitu ze 400 Kč 
měsíčně na 550 Kč měsíčně a novela zákona 
obsahuje i další technická vylepšení a zpřes-
ňuje některé pojmy . 
Zákon nabude účinnosti od 1 . ledna 2018 .

Jak je to se zvýšením příspěvku na mobilitu
Od  1 . listopadu 2017 rozesílají Úřady prá-

ce postupně dopisy jednotlivým příjemcům 
příspěvku na  mobilitu o  zvýšení tohoto pří-
spěvku ze 400 korun na 550 korun měsíčně . To 
znamená, že zvýšení příspěvku proběhne au-
tomaticky, aniž by kdokoliv musel činit nějaké 
aktivní kroky . Jak konkrétně to bude vypadat, 
vysvětluje na stránkách NRZP ČR její předseda  
Václav Krása .

„Zvýšení platí od  1 . ledna 2018 . Vzhledem 
k  tomu, že příspěvek na  mobilitu je vyplácen 
měsíc pozadu, znamená to, že lednová zvýšená 
dávka se projeví až v únoru 2018 . V lednu 2018 
bude vyplacen příspěvek na mobilitu za prosi-
nec 2017, tudíž ve výši 400 korun,“ upozorňuje 
Václav Krása . 

Dále připomíná, že od 1 . ledna 2018 budou 
také nově posuzovány žádosti o  příspěvek 
na zvláštní kompenzační pomůcku a příspěvek 
na  nákup motorového vozidla . Žádosti, kte-
ré budou podány do konce roku 2017 a bude 
o nich rozhodnuto až v  roce 2018, budou po-
suzovány již podle platné legislativy, která 
bude platit v roce 2018 . Přesto předseda Krása 
doporučuje určitou opatrnost a žádosti podá-
vat nejdříve v prosinci 2017, protože tím je jis-
tota, že žádosti budou posouzeny podle nové  
legislativy . 

NRZP ČR

 Zapisování kódů do řidičských průkazů
V poslední době jsme obdrželi několik pod-

nětů ve  věci zapisování harmonizačních kódů 
do řidičských průkazů u řidičů, kteří mají nějaká 
omezení z  důvodu zdravotního postižení . Le-
gislativa NRZP ČR zpracovala informaci, která 
může být pro vás velmi užitečná, protože za-
psání harmonizačních kódů do řidičského prů-
kazu je nutné, a to především z hlediska pojiš-
tění . Pokud by nebyly kódy v řidičském průkazu 

zapsány, tak hrozí nebezpečí, že by pojišťovna 
nemusela vyplatit náhradu při nehodě, kterou 
by zavinil řidič se zdravotním omezením .

Základním předpisem upravující vydává-
ní řidičských průkazů je vyhláška č . 31/2001 
Sb ., o řidičských průkazech a o registru řidičů, 
ve  znění pozdějších předpisů, která stanoví 
obecně podmínky pro vydávání řidičských 
průkazů ČR, mezinárodních řidičských průkazů 
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vydaných ČR a mezinárodních řidičských prů-
kazů vydaných cizím státem .

Ve  vyhlášce jsou uvedeny náležitosti před-
ní i  zadní strany řidičského průkazu . Z  údajů 
na  zadní straně má pro osoby se zdravotním 
postižením význam položka číslo 12 „záznam 
o podmínění nebo omezení řidičského opráv-
nění a  profesní způsobilosti řidiče uvedený 
harmonizovaným kódem a národním kódem“ . 
Seznam harmonizovaných kódů je uveden 
v části I . přílohy č . 5 vyhlášky a seznam národ-
ních kódů je uveden v části II . téže přílohy .

Harmonizované kódy vyznačují:
1 . případná omezení ze zdravotních důvodů 

(např . zrak, sluch apod .),
2 . požadavky na  přizpůsobení vozidla (např . 

automatická převodovka, přizpůsobený brz-
dový pedál, kombinovaný systém ovládání 
provozní brzdy a akcelerátoru apod .),

3 .  kódy pro omezení užívání (např . zákaz jízdy 
na dálnici, platnost řidičského průkazu pou-
ze pro vozidla s automatickou převodovkou, 
věkové omezení apod .) .
Podmínkou pro získání řidičského oprávnění 

je splnění zdravotních podmínek stanovených 
zákonem č . 361/2000 Sb ., o  provozu na  po-
zemních komunikacích a o změnách některých 
zákonů (zákon o  silničním provozu), ve  znění 
pozdějších předpisů (dále jen „zákon o silničním 
provozu“) a vyhláškou č . 277/2004 Sb ., o stano-
vení zdravotní způsobilosti k řízení motorových 
vozidel, zdravotní způsobilosti k řízení motoro-
vých vozidel s podmínkou a náležitosti lékařské-
ho potvrzení osvědčujícího zdravotní důvody, 
pro něž se za  jízdy nelze na  sedadle motoro-
vého vozidla připoutat bezpečnostním pásem 
(vyhláška o zdravotní způsobilosti k řízení moto-
rových vozidel) .

Zdravotní podmínky jsou stanoveny zvlášť 
pro „běžné“ řidiče a zvlášť pro řidiče profesionál-
ní, příp . řidiče speciálních vozidel . V případě OZP 
[§5 odst . 1 písm . a) vyhlášky č . 277/2004 Sb .] se 
vydává zdravotní posudek, který zpravidla pod-
miňuje řízení motorového vozidla používáním 
kompenzačních pomůcek, technickou úpravou 
vozidla nebo jiným omezením (např . dobou 
platnosti posudku) . Může dojít i k vyslovení ne-
způsobilosti k řízení motorového vozidla . Posu-
dek o zdravotní způsobilosti vydává posuzující 

lékař, kterým je zpravidla praktický lékař a který 
si může vyžádat stanovisko odborného lékaře 
v závislosti na typu postižení .

Pro profesionální řidiče stanoví § 6 a  násl . 
vyhlášky č . 277/2004 Sb . lékařské prohlídky, 
pravidelné lékařské prohlídky a  odborná vy-
šetření, a to ve stanovených lhůtách dle zákona 
o silničním provozu .

Z  výše uvedeného vyplývá, že stanovení 
rozsahu omezení zdravotním stavem, včetně 
požadavku na  příp . úpravu motorového vo-
zidla, je výlučně v  kompetenci posuzujícího 
lékaře . Výjimku tvoří pouze dopravně psycho-
logické vyšetření, které provádí akreditované 
dopravně psychologické pracoviště .

Zjistili jsme, že některé autoškoly vydávají 
potvrzení o  omezení ze zdravotních důvodů 
s  uvedením kódů s  tím, že mají požádat svoji 
obec s  rozšířenou působností, která vydává 
řidičské průkazy, aby jim kódy do  řidičského 
průkazu zapsala .

Tento postup není správný. Dle našeho 
názoru je autoškola oprávněna vystavit 
potvrzení o  absolvování kondičních jízd 
konkrétního řidiče se zdravotním postiže-
ním s  uvedením přesné individuální úpra-
vy, kterou k  jízdám a  řízení vozidla řidič 
použil. Tento doklad však NEMŮŽE sloužit 
jako podklad k zapsání kódů do řidičského 
průkazu řidiče. Doklad může být jako po-
můcka pro rozhodnutí lékaře o omezeních 
při řízení motorového vozidla. To znamená, 
že posouzení a  rozhodnutí musí vystavit 
pouze lékař! Teprve na základě tohoto po-
souzení lékaře mohou být zmíněné kódy 
do  řidičského průkazu uchazeče zapsány. 
Tedy nikoliv přímo na  základě vydávané-
ho potvrzení autoškoly. Lékař však může 
vystavit rozhodnutí i  bez výše zmíněného 
potvrzení. Tudíž nejste povinni absolvo-
vat navíc placené jízdy či požadovat do-
klad od  své autoškoly. Harmonizační kódy 
vyznačí posuzující lékař do  posudku dle 
§  5  vyhlášky č.  277/2004 Sb., o  zdravotní 
způsobilosti k  řízení motorových vozidel 
a  následně kódy do  řidičského oprávnění 
zapíše příslušný obecní úřad obce s  rozší-
řenou působností dle § 92 a  násl. zákona 
č. 361/2000 Sb., o silničním provozu.

Mgr. Václav Krása, předseda NRZP ČR
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Parkování držitelů parkovacích průkazů a úhrada parkovného
V  poslední době se objevila řada dotazů 

i  stížností na  počet vyhrazených parkovacích 
míst pro držitelé průkazů OZP a  parkovacího 
průkazu . Zároveň je mnoho dotazů na postup 
při hrazení parkování na  vyhrazených parko-

vacích místech a  případně vjezd či parkování 
na  pěší zóně . JUDr .  Zdeněk Žižka z  legislativ-
ního odboru Národní rady osob se zdravotním 
postižením ČR proto zpracoval ucelený mate- 
riál, který tuto problematiku vysvětluje . 

Zákon č. 361/2000 Sb. o provozu na pozemních komunikacích
§ 67 Speciální označení vozidel a osob

(1) Parkovací průkaz označující vozidlo 
přepravující osobu těžce zdravotně postiže-
nou (dále jen „parkovací průkaz pro osoby se 
zdravotním postižením“), označení vozidla ří-
zeného osobou sluchově postiženou (dále jen 
„označení O  2“) nebo označení vozidla lékaře 
konajícího návštěvní službu stanovené prová-
děcím právním předpisem smějí užívat jen oso-
by, které toto označení obdrží od příslušného 
obecního úřadu obce s rozšířenou působností 
nebo od oprávněného orgánu v zahraničí .

(2) Parkovací průkaz pro osoby se zdravotním 
postižením vydá příslušný obecní úřad obce 
s  rozšířenou působností osobě, která je držite-
lem průkazu ZTP s  výjimkou postižených úpl-
nou nebo praktickou hluchotou nebo držitelem 
průkazu ZTP/P podle jiného právního předpisu .

(3) Označení O  2 vydá příslušný obecní úřad 
obce s  rozšířenou působností držiteli řidičského 
oprávnění, který je držitelem průkazu ZTP z důvo-
du postižení úplnou nebo praktickou hluchotou .

(4) Vozidlo lze označit parkovacím průkazem 
pro osoby se zdravotním postižením pouze v pří-
padě, řídí-li vozidlo nebo je-li ve  vozidle přepra-
vována osoba, která je držitelem parkovacího 
průkazu pro osoby se zdravotním postižením 
podle odstavce 1 . Přepravovaná osoba je povinna 
prokázat na výzvu policisty nebo strážníka obecní 
policie, že je držitelem průkazu ZTP nebo ZTP/P 
podle jiného právního předpisu, který ji opravňuje 
k užívání vozidla označeného parkovacím průka-
zem pro osoby se zdravotním postižením .

(5) V jednotlivých případech a je-li to naléha-
vě nutné, nemusí po dobu nezbytně potřeb-
nou řidiči motorového vozidla označeného 
parkovacím průkazem pro osoby se zdra-
votním postižením a  lékaři konající návštěvní 

službu podle odstavce 1, dodržovat zákaz stá-
ní a zákaz stání vyplývající z dopravní znač-
ky „zákaz stání“; přitom nesmí být ohrožena 
bezpečnost a plynulost provozu na pozemních 
komunikacích .

(6) V jednotlivých případech a je-li to na-
léhavě nutné, mohou vozidla označená par-
kovacím průkazem pro osoby se zdravot-
ním postižením vjíždět i tam, kde je značka 
„Zákaz vjezdu“ omezena dodatkovými 
tabulkami „JEN ZÁSOBOVÁNÍ“, „MIMO ZÁ-
SOBOVÁNÍ“, „JEN DOPRAVNÍ OBSLUHA“ 
a „MIMO DOPRAVNÍ OBSLUHU“.

(7) V  jednotlivých případech a  je-li to 
naléhavě nutné, mohou vozidla označená 
parkovacím průkazem pro osoby se zdra-
votním postižením vjíždět i do oblasti ozna-
čené dopravní značkou „Pěší zóna“.

(8) Na  vyhrazeném parkovišti pro vozidlo 
označené parkovacím průkazem pro osoby se 
zdravotním postižením je vozidlům bez tohoto 
označení zakázáno zastavení a stání .

(9) Silniční úřad může na základě žádos-
ti osoby, které byl vydán parkovací průkaz 
pro osoby se zdravotním postižením, vydat 
rozhodnutí o zřízení vyhrazeného parkovi-
ště v  místě bydliště podle jiného právního 
předpisu. Silniční správní úřad vykonává 
podle jiného právního předpisu dohled nad 
řádným užíváním vyhrazeného parkoviště.

(10) Ke  svému označení jako účastníci pro-
vozu na pozemních komunikacích užívají oso-
by nevidomé bílé hole a  osoby hluchoslepé 
červenobílé hole .

(11) Prováděcí právní předpis stanoví druhy, 
vzory a provedení speciálních označení vozidel 
a osob .
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Situace u  pěších zón je tedy řešena v  od-
stavci 7) . Vozidla držitelů parkovacích prů-
kazů tam tedy mohou VJÍŽDĚT nikoliv však 
PARKOVAT! Stejná situace je i  u  zákazových 
značek s  dodatkem, uvedených v  odstavci 6) . 
Sem mohou držitelé průkazů rovněž vjíždět, 
zastavit a vyložit . Nikoliv však déle parkovat .

1 . Pokud jde o  vyhrazená parkovací místa, 
je situace řešena v  § 4, odst . 2 vyhlášky 
č . 398/2009 Sb . o obecných technických po-
žadavcích zabezpečujících bezbariérové uží-
vání staveb, ve spojení se zák .č . 183/2006 Sb ., 
o územním plánování a stavebním řádu (sta-
vební zákon), který stanoví, že na zřízeném, či 
zřizovaném parkovišti musí být označena, ze 
zákona vyhrazená parkovací místa pro drži-
tele „Parkovacího průkazu“ (O7) . 

Minimální počet vyhrazených parkova-
cích míst, udává následující čísla:
2 až 20 stání – 1 vyhrazené stání
21 až 40 stání – 2 vyhrazená stání
41 až 60 stání – 3 vyhrazená stání
61 až 80 stání – 4 vyhrazená stání
81 až 100 stání – 5 vyhrazených stání
101 až 150 stání – 6 vyhrazených stání
151 až 200 stání – 7 vyhrazených stání
201 až 300 stání – 8 vyhrazených stání

301 až 400 stání – 9 vyhrazených stání
401 až 500 stání – 10 vyhrazených stání
501 a více stání – 2 % vyhrazených stání .
Pod tyto hranice nelze snížit počet vyhra-
zených parkovacích míst . Pokud zřizovatel 
parkoviště nedodrží uvedený počet vyhra-
zených parkovacích stání, porušuje tím zá-
konné normy . 

2 . V  případě úhrady parkovného neexistuje 
žádný zákonný nárok, který by přikazoval 
poskytovat držitelům parkovacích průkazů 
slevu, nebo dokonce osvobození od  par-
kovného . Parkovné a jeho výši si stanovuje 
sám vlastník parkoviště dle svého uvážení . 
Přikázat mu jakoukoliv slevu nelze . V přípa-
dě, že je majitelem parkoviště, či provozova-
telem samo město by navíc takový zásah byl 
zásahem do výkonu samosprávy .

3 . Vyhrazené parkování pro konkrétního drži-
tele průkazu silniční úřad pouze může zří-
dit . Vše je zakotveno v odst . 9) . To znamená, 
že to není jeho povinností . Podmínky pro 
zřizování těchto míst si tedy stanoví ten-
to úřad sám . Pokud je tedy ve městě např . 
obecně velmi málo parkovacích míst, tako-
váto parkovací místa zřizovat nemusí .

JUDr. Zdeněk Žižka, Legislativní odbor

Pacientská rada
18 . 10 . 2017 se uskutečnilo první jednání Pa-

cientské rady, jako poradního orgánu ministra 
zdravotnictví . Pacientská rada je poradním or-
gánem ministra a podle svého statutu je jejím 
úkolem zejména zprostředkovávat hlas paci-
entů na  ministerstvu zdravotnictví – přinášet 
podněty k  přípravě a  změnám právních a  ji-
ných předpisů, účastnit se vnitřního připomín-
kového řízení a vyjadřovat se k připravovaným 
opatřením . Rada se schází nejméně čtyřikrát 
ročně, může zřizovat pracovní skupiny zabý-
vající se dílčími otázkami z oblasti působnosti 
Rady . Zejména pak otázkami specifickými dle 
oblastí jednotlivých diagnóz, skupin diagnóz, 
zdravotních stavů či jiných oblastí s  ohledem 
na specifické potřeby určitých skupin pacientů .

Ministr zdravotnictví pan Miloslav Ludvík 
jmenoval Pacientskou radu, která má 24 členů . 
Prvním bodem úvodního jednání Pacientské 

rady byl projev ministra zdravotnictví Miloslava 
Ludvíka o  úloze Pacientské rady . Samozřejmě 
na  prvním jednání se řešily organizační zále-
žitosti a po té proběhla diskuse, kdy jednotliví 
členové Pacientské rady vznášeli svoje námě-
ty, o kterých bychom v budoucnu měli jednat . 
Na  závěr Pacientská rada projednala připo-
mínky České asociace pro vzácná onemocnění 
k návrhu novely vyhlášky č . 376/2011 Sb ., kte-
rou se provádí některá ustanovení zákona o ve-
řejném zdravotním pojištění . Pacientská rada 
svým hlasováním podpořila připomínky ČAVO . 

Vzhledem k tomu, že NRZP ČR má zastoupe-
ní v Pacientské radě, tak budeme rádi, když nám 
budete posílat svoje náměty v oblasti zdravot-
nictví, které považujete za  důležité, a  které by 
mohla případně projednat Pacientská rada . 

Svoje náměty a  připomínky prosím piště 
na adresu v.krasa@nrzp.cz.
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Doc. RNDr. Vladimír Dja Vondrejs, CSc. 
Život mezi vědou a uměním

Dnešní rubriku Obrazy obrnářů věnujeme Vladimíru Vondrejso-
vi, osobnosti známé svými širokými zájmy v  oblasti umění a  vědy, 
a také aktivitami v rámci naší Asociace polio . 

Osobně jsem velice poctěna, že jsem se po krátkou dobu mohla 
a můžu pohybovat v jeho kruzích . Je to sice jenom v rámci asociace, 
ale i zde je vidět jeho různorodost činností . Počínaje tím, když mě 
vyzvedával na smíchovském nádraží a svým malým nisánkem vezl 
na moje první zasedání výboru AP, potom organizací výstav v rám-
ci festivalů Obrnáři obrnářům a  o  obrnářich, autorstvím polioviru 
umístěném v Janských Lázních a v neposlední řadě jeho aktivitám 
v  rámci mezinárodních vztahů, ukončených zasedáním valné hro-
mady Evropské polio unie v roce 2012 v Janských Lázních . 

V minulých dnech se dožil významného životního jubilea – osm-
desátých narozenin ve zdraví a plné tvořivé síle . 

Většina z nás ho oslovuje jako Ďáďa . Jak k tomuto jménu přišel? „Rodiče mysleli, že říkám své 
jméno VlaĎA, když jsem jako nemluvně začal říkat Ďadadada a začali mi tak říkat . Od nich to pře-
bírali mí kamarádi a ti si to předávali mezi sebou, tak to bylo až do gymnázia, později jsem už byl 
Vladimír, ale pro obrnáře jsem stále Ďáďa .

Jubilant o sobě
Narodil jsem se v  roce 1937 v  Praze . Mám 

sestru Janu, mladší, která studovala chemii, 
fyzikální chemii jako specializaci, stejně jako já 
a pracovala na hematologii a později dohlížela 
na materiál krevních transfúzí v Česku . Naši ro-
diče byli zaměstnanci pošty . Bydleli jsme v Dej-
vicích v  Praze, kromě prvních dvou let mého 
života, kdy jsme byli v Karlových Varech, odkud 
jsme byli vyhnáni po odtržení Sudet . 

Poliomyelitídou jsem onemocněl v roce 1945 . 
Odvezli mne na Bulovku na infekci k profesoru 
Procházkovi . Byl jsem na umření, protože obrna 
pokračovala od nohou na břicho a záda, a hro-
zila zástava dýchání . Na  Bulovce měli železné 
plíce, ale ty byly obsazeny . Profesor Procházka 
měl nápad: Nalezl v kartotéce pacientku, která 
byla po obrně a měla protilátky a stejnou krev-
ní skupinu jako já . Ona mi dala krev . Transfuze 
zastavila postup ochrnutí, poklesly teploty, byl 
jsem zachráněn . Pak mne převezli do karantény 
v  Masarykových domovech a  po  odeznění in-
fekčnosti mne dopravili na oddělení v pavilonu 
G-CH, kde tým prof .  Hněvkovského navrhoval 
různé operace pro zajištění soběstačnosti . Ope-
race jsem se bál, naštěstí jsem se včas naučil tro-
chu chodit, a  tak mne asi za  rok propustili bez 
operace domů .

Nemusel jsem opakovat rok ve  škole, přijali 
mne do 3 . třídy, že to postupně doženu . Hodně 
jsem cvičil a později sportoval i závodně – vod-
ní sporty . Jezdil jsem do  Janských Lázní každý 
rok o  prázdninách . Přestal jsem jezdit, až jsem 
byl na  vysoké škole . Mám hodně kamarádů 
mezi obrnáři, spolužáky, spolupracovníky, svý-
mi žáky, vodáky atd . Z  obrnářů jsem se nejvíc 
kamarádil s  Mílou Havlíčkem, se kterým jsem 
chodil i do stejného gymplu a vždycky jsme byli 
v Janských Lázních na stejném pokoji . Po gym-
názium jsem absolvoval Přírodovědeckou fakul-
tu UK Praha, obor chemie specializaci fyzikální 
chemie, potom vědeckou aspiranturu v  oboru 
biofyzika . Postdoktorandské studium jsem pro-
dělal na  John Hopkins University (USA) . Jako 
docent jsem se věnoval hlavně molekulární bio-
logii a genovému inženýrství . 

S manželkou Mgr . Zinou Vondrejsovou jsme 
vychovali dvě děti: dceru Alexandru narozenou 
v roce 1968 a syna Matthewa narozeného v roce 
1971 . Se Zinou jsem se poznal u popelnice při vy-
nášení smetí . Náš Matěj ale o našem seznámení 
napsal ve škole krátkou povídku, kde to líčí jinak: 
„Máma k nám chodila tak dlouho na kafe, až to 
nemohla dál vydržet a zůstala u nás .“ Zina nejpr-
ve studovala francouzštinu na filosofické fakultě 
v Praze, potom v 1968 pokračovala v Nice – Fran-
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cie, po  návratu složila státnici z  francouzštiny 
a vystudovala pedagogiku a psychologii na téže 
fakultě UK . Psychologií se zabývá dodnes . Oba 
jsme měli dovolené přes celé prázdniny, které 
jsme si nádherně s  dětmi užívali . Jezdili jsme 
vždy na delší pobyty buď pod stany, do jižních 
Čech, nebo do chaty na Vranovskou přehradu, 
anebo na samotu Naděje u Trávníku v Lužických 
horách . Bylo to báječné, i když jsem si obvykle 
bral s sebou dost práce (psal jsem tam publika-
ce, skripta a různé knížky) . Podle našich deníčků 
teď píši vzpomínkové knížky pro naše děti (hol-
ku máme v Praze a kluka v USA) a vnučky – zatím 
tři, aby nezapomněly, jak nám bylo dobře, když 
naše děti byly menší . 

Teď již 20 let jezdíme do Ratměřic na chalu-
pu, kterou jsme koupili díky naší pratetě, o kte-
rou jsme se starali . Nejdříve jsme tam jezdili jen 
na víkendy, ale teď tam býváme kromě tří zim-
ních měsíců stále . Máme tam „Galerii na plotě“, 
kterou mnozí z AP navštívili, a máme tam mno-
ho nových kamarádů, se kterými jsme prožili 
kromě jiného i  vítězné tažení obce za  mnoha 
velkými oceněními, mezi nimiž nejvýznamnější 
jsou „Obec roku ČR“ a vicemistr Evropy v soutěži 
obcí . Podílel jsem se i na založení Galerie Bernar-
da Bolzana v blízké Těchobuzi, kde také mnoho 
lidí z AP shlédlo mé výstavy . Tam byly také vysta-
veny poprvé prototypy sochy pro Janské Lázně 
(„Model polioviru“) . 

V  Ratměřicích jsme nejspokojenější, miluje-
me svou zahradu a lesy plné hub kolem a divo-
kého kance, který přiběhne, když ho Zina zavolá 
slovy: „Prasáčku, můj prasáčku, kde jsi?“, a oboru 
hned vedle, kde chovají jeleny a Ratměřický zá-
mek, kde rostou sekvojovce, a zámek v soused-
ních Odlochovicích , kam chodíme i  na  noční 
procházky atd . Hlídáme tady i Blaník s jeho bla-
nickými rytíři a nedaleké tábořiště, kde „vznikli“ 
Hoši od Bobří řeky od Foglara a Zámek Sidonie 
Nádherné ve Vrchotových Janovicích, kam cho-
díme svačit na kamenném stolu u jezírka v pře-
krásném parku, když kvetou azalky . Zásadně 
už jinam nejezdíme, protože nechceme ztrácet 
čas cestováním, když je na Ratměřicku tak krás-
ně, včetně koupání na  mnoha místech kolem 
a  plachtění u  Zvíkova, a  hlavně mnoha kama-
rádů, kteří nás v  Ratměřicích hojně navštěvují . 
I  vy budete vítáni, když se pro jistotu předem 
ohlásíte, abychom zrovna nebyli třeba v  Praze 
za kulturou . Bohužel, v poslední době nám tro-
chu ubývají síly a tak nám chalupa trochu chátrá . 
Dobrou náladu nám to však nebere a to je hlav-
ní . Není nad poněkud organizovaný binec .

Na zámek v Odlochovicích chodíme, jako by 
nám patřil, měl jsem tam i řadu výstav . Sídlí tam 
v zadním traktu zařízení pro mentálně retardo-
vané klienty a  byly tam každoročně pořádány 
hudební festivaly POPENEC, na kterých jsem se 
trochu podílel . Mezi klienty tam máme řadu zná-
mých a dokonce i pár kamarádů . Největší kámoš 
je Honza Pešta, Rom, který se tam dostal asi jako 
odložené dítě . Objevil jsem tam při jarmarku 
jeho úžasné keramické sochy . Později začal dělat 
i abstraktní obrazy, které úspěšně prodává . Je to 
talent od Boha a proto s ním rád vystavuji, hlav-
ně v  Těchobuzi . Chodí k  nám na  návštěvy i  se 
svými kamarády, kteří mu zajišťují výstavy a pro-
dej děl i v Praze . Trochu mu závidím jeho lehkost, 
s jakou tvoří, a trochu sbírám jeho výtvory, které 

S manželkou, Petrem Bruknerem  
z Divadla Járy Cimrmana a našim  
slavným výtvarníkem Pepou Hamplem
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prodává lacino, aby měl na barvy a jiný materiál . 
A dost se od něj učím, i když je mnohem mladší 
než já . Hlavně keramiku . Já mu zas ukazuji růz-
né knížky o  umění pro inspiraci, kterou on ale 
spíše čerpá z internetu . Teď mu ředitelka ústavu 
dokonce přidělila malý domek v  zahradě, kde 
může v létě dělat své věci . Také díky němu jsme 
pronikli tak snadno do parku a zámku, který je 
velmi rozlehlý, včetně keramické a textilní dílny . 
Honza mi chodí pomáhat, když něco na zahra-
dě nezvládám a  také, aby si trochu přivydělal 
na elektronická zařízení, pomocí kterých získává 
nové poznatky a zajišťuje zábavu pro kamarády . 
S počítači si rozumí mnohem lépe než já .

Koníčků mám mnoho: vodní sporty, stavba 
legračních lodí a  přístřešků, výtvarné umění 
a architektura, psaní básniček, povídek, roma-
net, také texty k písním, slogany, nápisy, a růz-
né ptákoviny na  hraně humoru, hororu a  hry 
a nakonec ještě sběr různých nepořádků .

Vědecké a pracovní úspěchy
Celkově 55 let strávil v zaměstnání na Příro-

dovědecké fakultě Univerzity Karlovy v  Praze . 
Jakožto absolvent chemie většinu svého pro-
fesního života věnoval molekulární biologii 
a  genovému inženýrství, jehož byl v  naší re-
publice jedním z duchovních otců . Na katedře 
mikrobiologie a genetiky působil několik desí-
tek let a vychoval zde celé generace žáků . Ně-
kteří z nich zde působí dodnes . 

Od roku 1960 byl pedagogem, od roku 1991 
docentem na  katedře genetiky a  mikrobiolo-
gie . V  letech 1970–1980 zaváděl výuku mole-
kulární biologie na několika vysokých školách 
v Košicích a v Praze . Hlavní témata jeho vědec-
kého výzkumu byly: vztah replikace a  dělení 
u  bakterií (1967–1980), molekulární biologie 
a genové manipulace kvasinek (od 1981) . Para-
lelně přednášel řadu let na několika vysokých 
školách v Praze a na Slovensku . 

Mezi jeho mimořádné aktivity je třeba zařa-
dit spoluúčast při zavedení molekulární biologie 
na Přírodovědecké fakultě University Karlovy, Ma- 
tematicko-fyzikální fakultě UK Praha, Vysoké ško-
le chemicko-technologické Praha, Vysoké škole 
zdravotnické Praha, Matematicko-fyzikálnej fakul-
tě Univerzity P . J . Šafárika v Košicích . Významné je 
zavedení genového inženýrství na Přírodovědec-
ké fakultě Univerzity Karlovy v Praze .

Do  obsáhlé vědecké publikační činnosti se 
řadí jako jeden z  editorů monografie Buněčný 
cyklus (1981), autor knihy Otazníky kolem geno-
vého inženýrství (2010) a  spoluautor řady dal-
ších knižních publikací, včetně učebnic, skript 
a  podílu na  několika zahraničních skupinových 
monografiích (Biotechnology Current Progress, 
Methods in Molecular Biology) . Velký počet ča-
sopisových publikací, množství přednášek a pla-
kátových sdělení na  konferencích národních 
i mezinárodních u nás i v zahraničí, vedení sekcí 
a  organizování několika sympozií či konferencí 
v různých oborech . Významná byla poradenská 
činnost pro Asociaci polio a zavedení spolupráce 
s European Polio Union . Několik let byl koordiná-
torem mezinárodního výzkumu v oblasti buněč-
ného cyklu ve východní Evropě .

Jeho zásluhy byly oceněny v roce 1994 cenou 
za  rozvoj metod moderních genových modifi-
kací u kvasinek od ministra školství ČR, obdržel 
několik medailí za zásluhy od Univerzity Karlovy 
Praha a diplom od Univerzity P . J . Šafárika v Koši-
cích za zásluhy o rozvoj .

Umělecké aktivity
Vladimir Vondrejs má ještě další, vědeckým 

očím skrytější stránku . Je také velmi čilým vý-
tvarníkem . Jak se v  jedné osobě spolu snáší 
vědec a  umělec, jak vlastně začala jeho cesta 
tímto světem?

„Víte, já jsem z  počátku od  vědy k  umění, 
konkrétně ke konstrukci tenzegritů, utíkal . Záhy 
jsem se však poučil, že jsem nikam neutekl . V es-
tetických principech tenzegritů jsou zároveň 
skryty principy architektonické, které souvisejí 
se stavbou živých organismů . Ona je to tedy 
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vlastně jak věda, tak umění . V mém umění jsou 
dva směry, kde se hlouběji angažuju . První směr 
je dán technikou, kterou jsem rozpracoval více 
méně náhodou . Je to technika oleje na  vodě . 
Vznikla právě experimentováním s různými bar-
vivy, s tím, jak se na povrchu vody chovají . Musel 
jsem zjistit, jak barvy vrstvit, abych vytvořil ob-
raz, třeba i realistický obraz . Ta barviva po určité 
době krystalizují . Experimentování v  umění je 
stejně důležité jako experiment ve  vědě . Tím 
druhým směrem uměleckého snažení jsou již 
zmíněny tenzegrity, tedy sochy a skulptury po-
spojované z nejrůznějších materiálů, jejichž sta-
bilita je založena na vnitřním napětí . Když jsme 
u vědy a umění, zrovna u tenzegritů si například 
docela slušně započítám, tam je matematiky 
někdy až dost . Potřebujete vymyslet tvar, který 
bude samonosný, tedy často musíte používat 
deskriptivní geometrii . Nejen, že si musím spočí-
tat, jak dlouhé použít klacky či motouzy, musím 
brát také v úvahu, jak budou pracovat s časem, 
jak se budou měnit jejich vlastnosti s počasím . 
Čím dál častěji experimentuji v  nové oblasti . 
Snažím se dělat sochy, které reagují na prostře-
dí, tenzegrity mohou měnit tvar, reagovat pohy-
bem na slunce, na vlhkost, vítr . Zkrátka mohou 
se chovat podobně jako živé bytosti . Ony konec 
konců existují úvahy, že i  lidské tělo je vlastně 
hierarchický tenzegrit .“

Umělecká tvorba pohltila Vladimíra Von-
drejse téměř více než jeho původní obor, mo-
lekulární biologie . A po odchodu do důchodu 
se jí může plně věnovat . V současnosti přibyly 
ještě aktivity spisovatelskě a popularizační . Ně-
které jeho fejetony, eseje, vtipy, komiksy a růz-
né zprávy se již delší dobu pravidelně objevují 
ve Votických novinách, které jsou archívovány 
na internetu . V poslední době má nejužší styky 
s Galerií Bernarda Bolzana v Těchobuzi, na  je-
jímž založení se podílel a kterou stále všemož-
ně podporuji, a  s  Muzeem moderního umění 
a designu v Benešově . Společně se svou ženou 
se staráme o  Galerii na  plotě Ratměřice 33, 
kde každoročně o  prázdninách i  déle pořá-
dají tzv . Ratměřické ptáčkoviny . Pravidelně se 
také účastní akcí pořádaných Galerií H a Gale-
rie kruh v  Kostelci nad Černými lesy a  Salonů 
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výtvarníků Benešovska . Dlouhodobě se podílí 
i na výstavách skupiny LUGH, vedené J Ryzcem . 

Jeho výtvarné dílo pravidelně propagujeme 
v našem Zpravodaji, píšeme o výstavách orga-
nizovaných v  jeho působišti a  hlavně v  rámci 
Festivalu Obrnáři obrnářům a o obrnářích . Zde 
pravidelně vystavuje už několik let . Byly to vý-
stavy: Sochy a  ilustrace poesie, Oleje na  vodě, 
Cesta k oživování tenzegritů, Bylo, nebylo – mi-
niatury, Portréty a  jiné ptákoviny . V  roce 2010 
u  příležitosti 50 . výročí vymýcení poliomyelitis 
anterior acuta (dětské obrny), v Československu 
byla před Lázeňským domem v  Janských Láz-
ních instalována socha Polioviru, jejímž autorem 
je Vladimír Vondrejs . U  příležitosti festivalů se 
k  ní každoročně vracíme s  tichou vzpomínkou 
na všechny postižená a na ty, kteří jim pomáhali . 

Doporučujeme všem navštívit jeho nově 
vzniklé webové stránky https://sites .google .
com/site/vladimirvondrejs, jejichž hlavním 
účelem je zlepšení šíření informací o  jeho ak-
tuálních akcích a  činnosti v  oblasti umělecké 
(výtvarné a literární) a vědecké, která spíše už 
jen doznívá v  podobě populárně vědeckých 
článků . Vedle hlavního oddílu, „aktuality z po-
sledního roku“, lze nalézt plán jeho aktuální 
činnosti, pozvánky na  vernisáže výstav, různé 
komentáře a  případně ukázky jeho nejnověj-
ších prací v oblasti výtvarné, literární a vědec-
ké . Všem, kteří na  stránky zabloudí, anebo se 
dokonce zamíchají do diskuze, či se dopustí ji-
ného komunikačního vstupu včetně dobře mí-
něné kritiky, autor předem děkuje . Pro kontakt 
s ním využívejte e-mail: vondrejs@gmail .com . 

Na závěr slovo předsedkyně AP
Pro Vladimíra Vondrejse muselo být v  době 

konání letošního 19 . Festivalu obrnářů v  Jan-
ských Lázních smutno . Nemohl se zúčastnit ver-
nisáže své výstavy, nemohl být přímo u toho . Ne-
mohl s námi o svých vystavených dílech mluvit, 
vysvětlovat nám něco, čeho bychom si nevšimli . 
Například názvů, ty jsou u  jeho díla vždy velmi 
důležité, dokonce často vznikají jako první . 

Tentokrát nebyl v  kolonádě zastoupen 
primárně svými tenzegrity či pareidoliemi . 
Ústřední částí výstavy byly naše PORTRÉTY, 
které vznikaly v letech 2004 – 2017 . Kresby, zho-
tovené podle skutečnosti, případně za pomoci 
fotografií Ziny Vondrejsové, byly tak pro mno-

hé i milosrdné . Portréty byly autorem nabídnu-
ty k rozebrání po ukončení festivalu a vskutku 
se po  nich zaprášilo . Část ptákovin, XICHTY, 
představovaly portréty legrační, byly uzavřeny 
v  miniaturním kabinetu kuriozit, v  prosklené 
skříni lázeňské kolonády . Do třetice nám Vladi-
mír představil fotografie své tvorby, tak jak byly 
instalovány v jeho GALERII NA PLOTĚ (RATMĚ-
ŘICE) – s kopiemi našich portrétů, se sochami 
a obrazy, které jsou sázené mezi stromy a rost-
liny zahrady v Ratměřicích a v závěru rozvěšené 
na plotě kolem . Tak jsme si mohli připomenout 
jeho závěsné objekty i strohé kompozice, pra-
cující se základními geometrickými tvary, stej-
ně tak i s obrazy fantazií . Jak píše Vladimír Von-
drejs, „Zahrada je mým ateliérem, depozitářem 
a  místem setkávání u  ohně“ . Dodala bych, že 
je zahrada a jeho tvorba rovněž inspirací jeho 
ženy Ziny pro zhotovování záznamů . 

A  pokud byl smutný pouze autor výstavy, 
věřte, byli jsme i  my, shromáždění ve  velkém 
počtu v  době polední v  kolonádě . Nemohli 
jsme mu při vernisáži holdovat k jeho kulatým 
narozeninám, kterých se letos dožívá . Přesto 
jsme hlasitě přáli – hodně zdraví a  báječných 
a třeba i ulítlých nápadů Vladimíre!

PhDr. Marcela Stránská

Zdá se vám neuvěřitelné, že tyhle aktivity 
zvládá jeden člověk? Ano zvládá . A  stojí při 
něm jeho manželka Zina, která dohlíží na  to, 
aby Vladimír mohl tvořit v pohodlí a spokoje-
nosti na své zahrádce v Ratměřicích . Ďáďo, moc 
a moc děkujeme a blahopřejeme . 

Zpracovala M. Mruzková
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Zlatí Cardíci
Liduška a  Toník Cardovi z  Lažánek u  Ve-

verské Bítýšky jsou pravidelnými pacienty 
Janských Lázní v  zimním období . Našli si tam 
mnoho přátel, pro které pořádají již několik 
let setkání na Hálově Mlýně . Tato setkání mají 
velký ohlas . Sjíždí se tam až 60 pacientů včetně 
našich lázeňských hudebníků a  proto se tam 
každý příjemně pobaví .

Tam také letos v létě v předstihu oslavili svo-
ji Zlatou svatbu . O  jejich „zlatém výročí“ jsme 
se utvrdili i  na  Festivalu Obrnáři obrnářům 
a  o  obrnářích . Výstavu archivních fotografií 
zakončily životní jubilea našich obrnářů . Samo-
zřejmě tam nechyběli ani naši Cardíci . Co jsme 
se dozvěděli? 

Liduška Cardová, rozená Procová, pochází 
ze slovenského Rovného, Tonda je zase Brňák . 
Seznámili se v Brně, v ústavu pro tělesně posti-
žené na Kociánce . Tonda nám k tomu napsal:

„Na Kociánce jsem byl dvanáct roků a Lidun-
ka tři roky . To nám stačilo k vzájemnému zalí-
bení a následné svatbě 29 . 9 . 1967 . Po vyučení 
strojním zámečníkem jsem nastoupil do První 
Brněnské jako opravář měřidel . Lidunka jako 
dámská krejčová šla do  Brněnské Drutěvy .  
Začátky byly těžké, ale vše se dá, když jsou  
dva . V  lednu 1968 se nám narodil syn Milan, 
který před plánovanou svatbou i se svou nastá-
vající čekající miminko bohužel zemřel v 21 le-
tech bohužel při nešťastné příhodě s  koupel-
novou karmou . Nechci na  to dále vzpomínat . 
V roce 1969 se nám narodila dcera Jana . Dnes 
je vdaná, s  manželem Jirkou mají již dospělé 
děti – Moniku a Matěje a mají se dobře . Moc se 
o nás všichni starají, pomáhají nám, jak jen to 
je možné .

Rodina nám připravila naprosto nečekané 
a  utajené překvapení . Naše dcera Jana nám 

zorganizovala Zlatou 
svatbu . Nevěděli jsme, 
kam jedeme a  najed-
nou jsme v ústavu pro 
tělesně postižené, Ma-
těj vytáhl vozíky z auta 
– jeli jsme totiž na  ve-
čeři k  výročí svatby . 
Objevila se naše Jana 
a vedla nás do budovy 
ředitelství ústavu . Tak 
jsme jeli bez slova (málem jsem nemohl ani 
dýchat natož něco mluvit) . Vrcholem našeho 
překvapení bylo, když se otevřely dveře a začal 
hrát svatební pochod . V místnosti seděli hosté 
– kamarádi z  karavan klubu, spolupracovníci, 
spolužáci, kamarádky ze Slovenska, které zů-
staly v Čechách, bývalý ředitel, náměstek a ko-
legyně z Drutěvy . Lidé, které jsme už asi třicet 
let neviděli! Začala normální svatba včetně prs-
týnků a potvrzení vztahu manželského . Byl to 
šok, řval jsem jak malé děcko, no jsem cíťa… 
Vše bylo dobře utajeno a bylo to velmi příjem-
né . Celé rodině moc děkujeme!“ 

LuBra
Na závěr to, co bylo na festivalu na výstavě: 

Všechno je jednou poprvé
Dovolte mi, abych se s vámi podělila o doj- 

my z Janských Lázní, kam jsem přijela poprvé 
v životě . V měsíci květnu 2017 mně bylo umož-
něno zúčastnit se rekondičního pobytu, který 
naplánovala Asociace polio . Byla jsem jednou 
z nejstarších účastnic . 

Již v r . 1950 jsem jako roční děcko v Plzni one-
mocněla . Měla jsem nejspíš tělesné dispozice, 
které se s  infekcí vypořádaly trochu lépe než 

u většiny ostatních, a proto postižení nebylo tak 
rozsáhlé . Vysoké horečky odezněly, ale periferní 
paréza trupu a dolních končetin, zvláště pravé, 
přetrvala . Po návratu z Prahy z Krče měla začít 
léčba v Janských Lázních . Maminka se ale ujala 
rehabilitace sama . Tak jsem po mnoho let téměř 
denně viděla před sebou vědro plné rozehřá-
tého parafínu a  věděla, že slzičky, než utuhne 
první vrstva, zase vytrysknou . Ty další už byly 
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snesitelnější a  já se mohla těšit na  kuličky ze 
změklého vosku, které jsem si pro utišení dělala . 
Byla to malá „náplast“ na velikou bolest .

Jak šel čas, přinesl i veselejší okamžiky, třeba 
když jsem si mohla o „Božím těle“ sundat kot-
níčkové, šněrovací botky a poprvé obout nízké, 
bílé sandálky . Bylo mi 10 let . Lékaři při pravi-
delných kontrolách v Krči a později už v porad-
ně v  Plzni doporučovali sporty, při kterých je 
svalstvo a  šlachy dolních končetin přirozeně 
protahované (kolo, lyže nejvíce) . To vše jsem 
dělala a snažila se vyrovnat ostatním . V součas-
né době mám velkou rodinu a  ta mi pomáhá 
na mé krušné začátky zapomenout .

V lázních jsem nikdy nebyla (z osobních dů-
vodů) i když to naše legislativa umožňuje . Mám 
veliké štěstí, že nejdražší člověk na světě, který 
mne uvedl do  plnohodnotného života, moje 
maminka, stále žije . Letos se dožívá 91 let . Snad 
budu mít stále dost síly na to, abych o ni mohla 
zase teď pečovat já .

Jsem přesvědčena o tom, že je u nás mnoho 
obrnářů podobně postižených, kteří dlouhou 
lázeňskou péči nemohou z  mnoha důvodů 
podstoupit . Proto jsou tyto krátkodobé re-
kondiční a  rehabilitační pobyty tak vhodné . 
Pomohou jim udržet si tělesnou a duševní kon-

dici, kterou s postupujícím věkem ztrácí . Právě 
nejdůležitější forma je trvalá fyzická aktivita 
a průběžná fyzioterapie pro oddálení progrese 
postpoliomyelitického syndromu .

Pozitiva o  Janských Lázních jsou známá 
i  ve  světě . Nejúčinnější terapie, úžasné klima, 
minerální voda a  ta poloha! Chcete k  hotelu? 
Tak do kopce . Chcete k lázeňskému domu? Tak 
do  kopce . Chcete do  bazénu? Tak do  kopce . 
Za překrásnou vyhlídkou? Tak do kopce . Na krás-
né krkonošské louky? Tak do kopce . Kdo alespoň 
trochu i s obtížemi může chodit, je to zázračný 
lék – pohyb a nestojí nic, jen trochu potu .

Rekondiční pobyt v Janských Lázních v pen-
zionu Sola Fide mě přesvědčil o  tom, že péči, 
kterou zde postižení dostávají, ať cvičení, ma-
sáže, plavání a  v  neposlední řadě i  více než 
100% péče personálu, že to vše si tito vřelí, 
úžasní a báječní lidé zaslouží a nutně potřebují . 
Osud jim totiž, hned na začátku života, nadělil 
velikou překážku . Navzdory tomu oni zůstáva-
jí stateční a  plni optimismu . Byla jsem s  nimi 
ráda, a pokud mi okolnosti a zdraví dovolí, ráda 
se s nimi v budoucnosti na nějakém pobytu se-
jdu, protože mi s nimi bylo moc dobře . Zdravím 
všechny z Plzně .

Jitka Páníková, alias Páníčková

Sezimák, jó Sezimák 
…pravila zasněně jedna moje obrnářská 

a  rekondiční kamarádka . Chápu ji . Taky jsme 
tam byli nejednou a vzpomínky vesměs kladné . 
Rekondice tam byla už třikrát nebo čtyřikrát, 
s  mužem jsme tam byli i  tak říkajíc soukromě 
taky párkrát, takže tam jezdíme „jako domů“ . 

Ale abych byla aspoň trochu oficiální – Se-
zimák je prostě Sezimovo Ústí, přesněji hotel 
MAS a  jeho nabídka rekondičních pobytů . 
Hotel je zaměřený na klientelu – no, řekněme 
zralejší a tak jsou postýlky pěkně vyšší, aby se 
z nich dobře vstávalo, bazének teploučký a ta-
neční večery nejsou zrovna ve  znamení hard 
rocku, nýbrž si při muzice lze zazpívat a  za-
vzpomínat na mladší léta . 

Taky se tu dobře papá, volný výběr při sní-
dani a večeři stačí na celý den a když jsme letos 
měli plnou penzi, bylo to skoro jako cílený útok 
na štíhlou linii . Jenže opanujte se při pohledu 
na šunku a sýry a opékané brambůrky a dortí-
ky… Ledaže se sami před sebou omluvíte (nebo 

vymluvíte), že to všechno vyplavete, vycvičíte 
a  vyprocházkujete . Nebo budete spoléhat, že 
masáž vyžene všechny „špíčky“ . Což bohužel 
nefunguje (jsem svědek), i když jsou to masáže 
kvalitní . Letos přibyla i procedura, při které vás 
položí pěkně na zádička na lehátko a pod páte-
ří vám probíhá vlnění, trochu, pravda, razantní, 
takže reakce jednotlivých rekondičníků se lišily . 
(Mně se to líbilo) . 

Cvičení pod už téměř profesionálním vede-
ním Ludi Bradové taky tělo protáhlo a odpole-
dne si každý udělal vlastní program . Někdo si 
vyrazil do okolí na výlet, někdo se připojil k vý-
letům organizovaným hotelem, někdo si šetřil 
obrnářské nožky a  vyrazil na  výlet vozíčkový 
(například můj muž s  Janičkou Zimovou spo-
lečně „dobyli“ Kozí Hrádek) . 

Počasí také docela přálo, proto hodnocení 
letošního rekondičního pobytu v Sezimově Ústí 
– myslím že mluvím nejen za sebe – jednička . 

Líba Zušťáková 
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Sraz „Šesťáků“ 2017

Rok nám utekl jako voda a je tu září . A to zna-
mená, že již po čtvrté se sešla parta kamarádů 
a známých spjatých s Velkými Losinami . Letoš-
ní setkání se uskutečnilo ve dnech 8 . až 10 . září . 
Měla jsem letos to štěstí, že jsem byla v termínu 
srpen, září na léčení v Losinách na Šárce . A bě-
hem času před srazem jsem zaznamenala, že 
se o nás ví, že naše setkání vešlo ve známost jak 
místních, tak pacientů . A věřte, že to bylo zjiš-
tění moc milé .

Opět na  nás čekal pestrý program, dobré 
jídlo a  pití, to totiž ke  každému setkání patří 
a  v  neposlední řadě neopakovatelné kouzlo 
malých rozlohou, ale pro nás bohatých význa-
mem, lázní Velké Losiny . Většina účastníků ze 
Slovenska měla zajištěné ubytování již od 7 . září 
tradičně na Horince, kde prožili již čtvrtý před-
srazový večer, který si náramně užili . 

My ostatní jsme se stejným nadšením dora-
zili v pátek . Po celé odpoledne bylo v okolí láz-
ní, náměstí, cukráren (koláče tam jsou nejlepší 
v Evropě), kaváren, vinotéky vidět hloučky „ho-
lek a  kluků“, kteří vyhlíželi známé tváře z  dět-
ství a předchozích setkání . 

No a večer jsme se konečně dočkali . Přátel-
ské setkání oficiálně odstartovalo večer v  sa-
lonku Pizzerie Istrie . Počet účastníků byl letos 
rekordní – 47 . 

Přivítali jsme mezi námi opět předsedu slo-
venské Asociace polio pana Štefana Grajcára 
a všechny účastníky ze Slovenska, Čech, Mora-
vy i Slezska .

A protože se mezi námi objevily i nové tváře 
a za rok se nám některá jména drobet vytratila, 
došlo na kolečko osobního představení . Pak už 
měli slovo naši organizátoři Zdeněk a Tamara . 
Věnovali jsme tichou vzpomínku Františkovi 
Fuxovi, perfektnímu klukovi, který bohužel 
v srpnu odešel na cestu bez návratu . Františku, 
vždycky si vzpomeneme . 

Dále jsme byli seznámeni s  organizací po-
řádaných akcí, s  výsledky jednání se zástupci 
lázní a  možností srazu v  roce 2018 . Jeho další 
ročník pořádaný opět v druhý zářijový víkend 
jsme si téměř jednomyslně odsouhlasili . Ob-
jektivně přiznáváme, že jednoho účastníka ter-
mín zklamal, ale snad to během roku rozdýchá 
a v září zase přijede . Tamara se Zdeňkem dále 
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předali pozdravy od  PhDr .  Marcely Stránské, 
předsedkyně Asociace polio České republiky, 
sestřiček Ditrichové a Koudelkové (Rýznarové), 
které nemohly přijít, ale všem „svým dětem“ 
přály, ať se setkání vydaří . Pro osvěžení paměti 
na sestřičky přidáváme foto . 

Oficiality byly za  námi a  konečně jsme se 
mohli věnovat dobrému jídlu, pití a zpěvu při 
kytaře . Prohlížely se fotky a  povídalo se až 
do nočních hodin .

V sobotu dopoledne jsme se sešli na Šárce 
na  exkurzi, kterou nás provázela průvodkyně 
nejpovolanější, a  to paní Radka Klugová jako 
zástupce Termálních lázní Velké Losiny . 

Ze Šárky jsme se přemístili, ti zdatnější pěš-
ky ostatní auty, na hřbitov, kde jsme vzpomněli 
na sestřičky a rehabilitační pracovníky, kteří se 

o nás starali a často nám nahrazovali v době lé-
čebných pobytů naše rodiče . 

Jinak sobotní den každý prožil podle svých 
představ a přání .

Sportovci z  našich řad se odpoledne sešli 
ke  2 . ročníku turnaje v  minigolfu . Kouč to le-
tos neměl vůbec jednoduché, protože musel 
stíhat hned dvě čtyřčlenná a jedno pětičlenné 
mužstvo soutěžících . Svého úkolu se zhostil 
bravurně . Byl prostě všude . Perfektně jsme si 
to užili, věříme, že i naši fanoušci, kteří stihli jak 
fandit, tak využít pohostinnosti občerstvení .

Sobotní večer nás na chvíli malinko rozdělil . 

Jedna část účastníků se rozhodla pro slavnost-
ní večeři na Elišce a až po ní zamířila do Istrie, 
druhá část tam šla rovnou . Zde pokračovalo 
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setkání druhým večerem při kytaře . Po  celo-
denních aktivitách byla na  nás sice drobet vi-
dět únava, ale nezabránila nám si to opět užít 
naplno . Vyhlásili jsme vítěze v různých katego-
riích a nakonec i absolutního vítěze Golfového 
turnaje, kterým se stal Peter Petrík z týmu kapi-
tánky Tamary, který se stal i nejlepším týmem 
turnaje . Vítězům gratulujeme a  všem děkuje-
me za účast, bojovnost a fair play .

Mezi nezapomenutelné okamžiky večera 
patřil příchod sestřičky Libušky Cagáškové . Ra-
dost v její tváři, že nás po tolika letech zase vidí, 
že některé z nás i poznala a pamatovala si jmé-
na, vháněla až slzy do očí . Písnička „Ó mámo“ 
byla jen a jen pro ni . Bylo to moc milé setkání . 

Náš letošní sraz měl ještě jednu novinku 
a tou je pořízení kroniky . Po dohodě jsme mezi 
sebou vybrali finance na  zakoupení papírové 
kroniky, navzdory elektronice, do které zdoku-
mentujeme všechny srazy . Už ji máme a pořídili 
jsme ji v losinské ruční papírně . Jenže všechno 
má svůj konec a tak i letošní sraz Šesťáků v ne-
děli skončil a stal se minulostí .

Na  závěr se sluší poděkovat těm, kteří se 
na  čtvrtém setkání Šesťáků podíleli: Zdeňko-
vi Špalkovi a  Tamaře Kubicové (Pospíšilové) 
za Čechy, Moravu a Slezsko, Ondrovi Mockovi 
za Slovensko, paní Radce Klugové a personálu 
kuchyně a  jídelny na  Elišce za  Termální lázně 
Velké Losiny, obsluze Pizzerie Istrie, která má 
s námi úžasnou trpělivost .

Největší dík však opět patří všem vám, kteří jste si udělali volno a na sraz přijeli, protože bez 
vás by to prostě nešlo . A už teď zveme všechny zájemce, kteří se někdy léčili ve Velkých Losinách, 
na sraz příští, a to 7 . až 9 . 9 . 2018 . Pokud jsme vás zaujali, uvažujete o setkání s námi na příštím sra-
zu, sledujte nás na Facebooku ve veřejné skupině Lázně Velké Losiny, kde je také spousta dalších 
fotek z letošního srazu . Takže ahoj za rok .

Za účastníky srazu Tamara Kubicová (grafika článku dle jejího návrhu)
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Tradiční Hálák
Zas je tu léto a s ním už tradiční sraz na Hálo-

vě mlýně . Ve čtvrtek, kdy se začínáme sjíždět, si 
léto zrovna dává oddech a prší, je zima, choulí-
me se do mikin . Ale těm, co přijeli, chladno ne-
vadí a už se těší na večer, kdy se pěkně slezem 
kolem muzikantů a  něco dobrého zobnem . 
Čtvrtek – první večer tu ještě není plná sestava, 
ale na stolech spoustu dobrého, rosbífek a to-
pinky, a  vínko, a  muzikanti už ladí, a  večer se 
rozbíhá, a už se sypou písničky jak z rukávu a je 
veselo . Sedělo se dlouho do noci déšť-nedéšť . 

V  pátek ještě přijeli další, chystá se selátko 
a další dobroty, přijíždí ještě jedna kapela – tu 
pozval náš hostitel Tonda Carda . A  v  šest ve-
čer se vše rozjíždí naplno . Kapela hraje jednu 
country písničku za druhou, selátko se ořezává, 
číšníci nestačí nosit, co si kdo přeje k pití . Tan-
cuje se, slaví se narozeniny a je veselo . Máme se 
rádi . A taky sólo pro Cardovy . Přece si báječnou 
ženskou vzal jeden báječnej chlap! Kapela kon-
čí produkci a odjíždí a nastupují naši milí mu-
zikanti, housličky, kytary, harmonika . Konečně 
neprší a tak se hraje a zpívá až do rána . 

V  sobotu nás budí sluníčko a  loupe se nám 
krásný letní den . Pravda, lezem z postelí poně-
kud později a  mžouráme do  sluníčka, voláme 
po kafi, ale je krásně a hned je všechno veselejší . 
Počasí si vzpomnělo, že je vlastně ještě léto a tak 
sluníčko hřeje jak má v létě být a my se vysvlé-
káme do krátkého a ti odvážnější dokonce lezou 

do bazénu . A odpoledne už neodolávají všich-
ni, kdo se do bazénu dostanou . Voda je paráda 
a  je teplo . Je léto! Po příjemném letním dni se 
zase všichni scházíme, abychom dojedli zbytky 
po lukulských hodech a ještě si dořekli, co jsme 
za ty tři dny nestihli . Muzikanti vytáhli svá fidlát-
ka a zase se hraje a zpívá dlouho přes půlnoc . 

V  neděli se kulíme z  postelí, někteří už mají 
sbaleno a odjíždějí, někteří se ještě pomalu roz-
koukávají a chystají se odjet během dne . Loučíme 
se, bylo to fajn, tak zase za rok! A děkujeme všem .

Jana Beránková

Září v Jánkách 
Letos jsem si Janských Lázní užila . V  srpnu 

lázně a v záři rekondice . Rekondici vedla skvělá 
Hanička Opravilová a velmi dobře jí sekundo-
val i její manžel Zdeněk . Hanička měla vše per-
fektně připravené . Kartičky s vypsanými termí-
ny procedur byly úžasně přehledné . Nemohli 
jsme proto zmeškat ani jednu proceduru .

Ještě nikdy jsem nebyla v září v Jánkách, ale 
počasí mile překvapilo . Bylo sice chladněji, ale 
vycházky se i přes to dělat daly . Po večeři pak se-
tkání s milými přáteli završilo každý den . Dokon-
ce jsme se dostaly, my ženy, ke hraní obligátních 
karet . V Kolonádě sice zavírali ve 20 .00 hod, ale 
pivečko Svijany a další měli dobře ošetřené . 

Na rekondici jsme přijeli v sobotu . Byli jsme 
uvítáni dobrým obědem a  pak bylo nastěho-
vání do  pokojů . Nebyl problém, když někdo 

potřeboval polštář nebo deku navíc . Po obědě 
jsme se vypravili do Svobody, kde byly ten den 
Rudolfovy slavnosti . Bylo tam hodně stánků 
a ještě víc lidí . Průvod byl okouzlující, ale nám 
se stejně nejvíce líbily předváděné sovy a  so-
vičky . Za  obrovského lijáku jsme šli zpět, ale 
než jsme došli, bylo už zase hezky . Na rekondici 
byl se mnou i můj manžel Honza, který se s ně-
kterými obrnáři dobře sžil . A přesto, že je zdra-
vý, neměl s tím nikdo problém . Překvapení ale 
bylo . Pan Cejnar byl na dovolené, ale perfektně 
ho zastala jeho dcera, která byla moc šikovná 
a vše s přehledem řídila . Naši oblíbení kuchaři, 
stále dobře vařili a tak spokojenost byla . 

V  pátek se začali sjíždět zájemci o  festival . 
Ten byl velmi dobře připraven . Výstava obráz-
ků a  fotografií byla tématem pro vzpomínání . 
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Taneční večer rozproudil zábavu a na parketu 
byli i vozíčkáři . V sobotu schůze s představiteli 
lázní a města . Byly jim předány připomínky pro 
zlepšení obslužnosti jak v lázních (např . madla 
na WC), tak ve městě (retardéry) . Sobotní Fes-

tivalový večer s  tancem a  tombolou se vyda-
řil . Vyhrané dárečky potěšily . V  neděli pak byl 
odjezd domů . Loučili jsme se se slzami v očích 
a slibovali si, jak se brzy a ve zdraví sejdeme . 

Veri Hes

Poprvé v Klimkovicích
Rekondiční pobyt v Sanatoriích Klimkovice, původně plánovaný na jeden týden pro 22 obrnářů, byl z ka-

pacitních důvodů vedením lázní rozdělen na dva za sebou následující týdenní pobyty po jedenácti lidech. 
Nabídka rekondičního pobytu v lázních Klim-

kovice mne i mou kamarádku Evu zaujala, neboť 
dosavadní informace o  tomto zařízení od  pa-
cientů byly různé, takže jsme to tam tak nějak 
chtěly vyzkoušet a případně uvažovat i o lázeň-
ské léčbě . Přidala se ještě kamarádka Blanka 
s Laďkou a přihlásily jsme se . Hned po příjezdu 
jsme s Evou byly nadšené z ubytování, prostorný 
pokojíček byl ve srovnání s běžným ubytováním 
v Janských Lázních, kam všechny pravidelně jez-
díme, zařízený přímo luxusně a velmi prakticky . 
Blanka byla sice zprvu rozladěná z její postýlky 
se šibenicí (nebo jak se tomu v nemocnici říká) 
a také z matrace potažené igelitem, ale po pro-
testu byly věci dány do normálu . Držení nad po-
stelí je pravděpodobně spojováno s  pohodlím 
pro vozíčkáře a pacienty se ZTP/P . 

Hned první den jsme všichni dostali rozpis 
procedur a  také jsme během odpoledne již 
některé absolvovali . Celý týden, kromě neděle, 
jsme měli 2 až 4 procedury denně, takže když 
připočtu proceduru 3x denně stravování, vol-
ného času jsme moc neměli . Mimochodem 
stravování (jak také jinak) bylo také na  lepší 
úrovni než v  našich Jánkách . Ale to je dávno 
známá věc a  nám, kteří nepreferujeme stravu 
v  lázních na  prvním místě, to nevadí . Pohodu 
z dobrého jídla trochu kazily příliš aktivní ser-
vírky, které nám odnášely nádobí skoro zpod 
ruky, jen jste odložili příbor, a  dávaly slušně 
najevo, abyste už nezdržovali a opustili jídelnu! 

Teď ještě stručně k procedurám – bazén veli-
kostí vyhovující, ale na pořádné plavání to není, 
voda je příliš teplá . Masážní lehátka či bublinky 
tam také nejsou a voda je obyčejná z vodovodu . 
Skupinové cvičení bylo na dobré úrovni na pro-
tažení celého těla, více rehabilitační než nároč-
né . Na masážích jsme se shodli myslím všichni, 
že jedna masáž byla kvalitní a  druhá nic moc, 
nebo celkem dobrá . Měli jsme pokaždé jiného 
maséra . To myslím nevadí, co by ale vadilo asi 

každému z nás obrnářů je to, že podle sdělení 
tamních lázeňských pacientů mívají i na indivi-
duální cvičení pokaždé jiného fyzioterapeuta! 
Novinkou pro nás byla příjemná 20minutová 
koupel v jodobromové solance, i když ne všem 
36stupňová voda příliš vyhovovala . Mně osob-
ně byla velmi příjemná oxygenoterapie, jejíž 
„omlazující“ účinek jsem cítila v plicích ještě ně-
jakou dobu po ukončení procedury .

Volný den jsme měli v neděli, tak jsme využily 
příležitost podívat se po okolí . Já s Evou a Blan-
kou jsme navštívily kouzelně postavené městeč-
ko Štramberk, které je celé na  kopci, uzounké 
uličky a domky jeden na druhém . Všemu úplně 
nahoře vévodí Štramberská Trúba, ke které jsme 
s Evou vyšplhaly po schodech, a kde byl nádher-
ný výhled, ale na samotnou věž už nám síly ne-
zbyly, tak jsme se vrátily za Blankou, která čekala 
na náměstíčku dole . Počasí nám přálo, tak jsme 
se občerstvily kávou a  plněným štramberským 
uchem, nakoupily jsme si balíčky té voňavé po-
choutky s sebou a už byl čas jet zpátky na večeři . 
Další skupina účastnic jela autobusem do Ostra-
vy, kde navštívily zajímavé technické památky 
a také pohled na Ostravu z radniční věže hodno-
tily jako úchvatný . Během týdne jsme měli čas při 
prohlídce nejbližšího okolí dojít přes les (asi 2 km) 
do místní vyhlášené hospody zvané Mexiko, kde 
se schází celé rodiny na  nakládané olomoucké 
tvarůžky a na škvarkovou pomazánku, vše podá-
vané na výborném chlebu, sypané cibulí, no pro-
stě vynikající a s pivem to nemělo chybu! 

Poslední odpoledne před večeří jsme zaběhli 
do zdejšího lesíka konečně na houby, jelikož celý 
týden tam rostly praváky jako o závod, bohužel 
ta nejlepší úroda už byla pryč, ale i tak jsme našli 
za tu chvíli dost, abychom si mohli ještě doma 
pochutnat . Takže houbařům vřele doporučuji!

Klimkovice za  Janské Lázně zatím vyměnit 
neplánuji, i když bezbariérovost v celém areálu, 
včetně restaurací a obchůdků je jistě pro něko-
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ho velkým přínosem . Pokud ale Janské Lázně 
ještě budou specializovány na  obrnáře a  jiné 
neurologické choroby, myslím, že nadále budu 
léčebné pobyty preferovat tam . 

Celý rekondiční pobyt se nám moc líbil, pro-
bíhal v dobré náladě a naprosté pohodě všech 
zúčastněných, vše bylo perfektně zorganizo-

váno . Velký dík patří Emilu Chadimovi, který 
se o nás celý týden staral, zajistil vše, co jsme 
potřebovali, co jsme chtěli vědět, nebo co nás 
zajímalo . Zorganizoval „seznamovací“ i  „roz-
lučkový“ večer při příležitosti taneční zábavy, 
prostě byl vedoucí na výbornou!

Jitka Šlégrová

Pět obrnářských zastavení
S Čestmírem jsme již v důchodu, tak jsme si 

řekli, že využijeme každou šanci setkat se s obr-
náři . Vyrazili jsme proto na okružní cestu: Zem-
plínská šírava – Békeščaba – Hokovce – Velké 
Losiny – Janské Lázně . 

První letní příležitostí takovéhoto setkání 
byla návštěva našeho oblíbeného místa z minu-
lých let – Zemplínské šíravy . Využili jsme mož-
nost účasti, nás pár obrnářů, na  rekondičním 
pobytu organizovaném prešovskou organizací 
v hotelu Chemes . Zde jsem kdysi začínala s or-
ganizací rekondičních pobytů pro členy slo-
venské Asociace polio . Jezdili jsme sem rádi, 
protože jsme měli k  dispozici celý hotel, jak 
s  rehabilitací, tak bazénem od  devíti do  devíti 
večer a  zejména společenskou místnost . Zde 
jsme pravidelně trsali při disko hudbě s  naším 
dýdžejem, obrnářem, Jožem Chupáčem, poz-
ději jeho pomocníkem a nástupcem Ďurim . Re-
kondice slovenských obrnářů se už skoro deset 
let zde neorganizují, tak jsem byla zvědavá, co 
se změnilo a  co ne . Změnil se malinko interiér 
vstupních prostor, rehabilitace, úplně prošlo re-
novací wellnes centrum s novými atrakcemi . Ne-
změnili se lidé, dokonce ani majitelé, se kterými 
jsem se srdečně uvítala . Jejich snaha přizpůsobit 
hotel potřebám tělesně postižených je zjevná . 
S prešovskou organizací, ve které je hodně těž-
ce postižených vozíčkářů, dolaďovali možnosti 
úplné debarierizace podmínek bazénu . Protože 
zrovna panovala obrovská vedra, nejvíce času 
jsme mimo wellness centra trávili na letní terase . 
Měli jsme vyhrazený stůl, při kterém se scházela 
naše obrnářská parta zejména ve večerních ho-
dinách . Příjemná posezení se nesla v družných 
debatách všech zúčastněných obrnářů . Kromě 
nás a pár slovenských obrnářů tam byli i man-
želé Boženka a Peter Barčíkovi taktéž z Ostravy 
a  dokonce ze západních Čech František Kope-
ček . Zajímavé je, že on není členem české asoci-
ace, zato se Slováky je jedna rodina . 

Mým cílem na  šíravě bylo zjistit, jestli pod-
mínky na rekondice jsou ještě pro nás vhodné . 
Ano, vhodné jsou i zájem vedení o nás je . Šírava 
je šírava, osobně mám na ni ty nejlepší vzpomín-
ky, ačkoliv byly většinou pracovní . Je nedoceni-
telná přírodní atmosférou celého okolí . Doporu-
čila bych ji i našim českým obrnářům . Je tu ale 
jeden a to pro některé starší členy dost podstat-
ný problém . Na východní Slovensko je to už pro 
některé hodně daleko . A v tom je ta smůla . 

Ze šíravy jsme se přesunuli do  Maďarska, 
do Békeščaby, kde máme rodinu . Zde jme poby-
li přes týden . V rámci něj jsme se setkali s naším 
maďarským kamarádem – obrnářem, Karčim 
Felegyim . Bavili jsme se o jeho návštěvách Jan-
ských Lázni, kde byl v létě dvakrát a jeho účasti 
na Hálově mlýně s přáteli kapely Polio Melody 
Band . Předal mi pro naši Asociaci polio jejich 
novou knihu, kterou vydala Maďarská polio 
nadace pod názvem „Obrna 2 .0 se zaměřením 
na postpoliosyndrom, výskyt a léčbu“ . Autorkou 
je Dr . Nóra Schweitzer, dcera nedávno zesnulé-
ho obrnářského aktivisty Jánosa Schweitzera .

Z  Maďarska jsme zamířili opět na  Sloven-
sko . Cílem naší cesty byli opět slovenští obr-
náři . V  Hokovcích v  Hotelu Park poprvé pro-
bíhal rekondiční pobyt AP v SR . Už při uvítaní 
nás mnozí nadšeně informovali, jak je jim tam 
dobře . K  dispozici byl nejenom vnitřní bazén 
s vířivkou, ale hlavně venkovní, který v těch ve-
drech každý rád využíval . Spokojeni byli i s pro-
cedurami . Strava výborná, pokoje prostorné, 
vše bezbariérové . I když jsme se zdrželi jenom 
tři dny, byli jsme rádi v kolektivu padesáti slo-
venských obrnářů . Hotel je součástí lesoparku 
a  přilehlého zámečku . Do  nedalekých Dudin-
ců to bylo jen dva kilometry, nebyl problém 
se tam odvézt třeba i  taxíkem . Ono je to tak, 
že jsme byli zvyklí jezdit na  rekondice přímo 
do  Dudinců do  hotelu Hvězda . Jenomže při 
změně majitele se pro nás změnily i podmínky, 
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které nejsou přijatelné . Tak snad se Hokovce 
osvědčily a budou i příště . 

Po  příjezdu domů jsme chvilinku relaxovali 
v  domácím prostředí s  vidinou dalších obrnář-
ských akcí, konaných v  září tentokrát už v  Če-
chách . Ve Velkých Losinách se už čtvrtým rokem 
připravoval „Sraz šesťáků“ (z  bývalé dětské lé-
čebny), o kterých pravidelně informuje v Zpra-
vodaji hlavní organizátorka Tamara Kubicová . Já 
osobně jsem byla na Šestce dvakrát, jako osmi 
a devítiletá . Nemám na tyto pobyty žádné vzpo-
mínky . Proto jsem se k těmto setkáním nikdy ne-
hlásila . Ale s Česťou jsme byli zvědaví na atmo-
sféru, která tam vládne a kdo tam bývá . V sobotu 
jsme se tedy vypravili na výlet do Velkých Losin . 
Zamířili jsme přímo k tzv . Šestce, nyní Šárce . Už 
při zdolávaní klasického dlážděného chodníčku 
jsme se potkali s předsedou AP v SR Štefanem 
Grajcárem s  manželkou . Hned mi poskočilo sr-
díčko, že je tu první slovenský účastník . Protože 
setkání bylo avizováno jako mezinárodní a při-
hlásilo se víc Slováků než Čechů . Na Šestce bylo 
v deset setkání se zástupkyní lázní . V místnosti 
teď sloužící k  cvičení, u  starého, památečního 
stolu jsme vyslechli něco málo z historie, něco 
z  přítomnosti lázní . Asi třicítka zúčastněných 
měla možnost nahlédnout do zrekonstruované-
ho pokoje, prohlídnout si bazén a část rehabili-
tace . Skoro každý vzpomínal na jednotlivé udá-
losti, které se odehrály v minulosti s konkrétním 
místem a konkrétními spolupacienty . Tady jsem 
se úplně ztrácela . Tím, že jako děcko jsem se tam 
necítila moc dobře, asi jsem vytěsnila všechny 
vzpomínky . Ale výborně jsem se bavila na růz-
ných tzv . „lumpárnách“, které se prozrazovaly . 
Ze Slováků tam kromě Štefana byli jenom dva . 
Chápala jsem, že ostatní tento výklad znají z mi-
nulých let a potřebovali se malinko vzpamato-
vat z  předcházející veselé večerní, ba dokonce 
u  některých do  časného rána trvající sešlosti . 
A čekal je ještě náročný sobotní program v po-
době minigolfového turnaje, společné večeře 
v lázních a následného posezení s kytarami, zpě-
vem, archivními fotografiemi a výbornou nála-
dou . Toho jsme se už ale nezúčastnili . Ze Šestky 
– Šárky jsme sešli před bývalou „Trojku“, nyní 
Elišku do kavárny . Tam jsme se potkali s těmi, co 
nebyli na Šárce . Seděli jsme venku, bylo příjem-
né počasí . Přijeli i další jednodenní návštěvníci 
z  blízkého okolí . S  těmi jsem se dokonce zna-

la osobně . Musím říct, že kromě slovenských 
účastníků a Mirka Novosada, jsem z této mladé 
obrnářské generace s ročníkem narození kolem 
1958, nikoho nepoznala . Důležité ale bylo, že se 
znali ostatní účastníci . 

Naši pouť zakončuji již sama pobytem v Jan-
ských Lázních . V polovině září jsem byla na tý-
denním rekondičním pobytu, jehož završením 
byl Festival Obrnáři obrnářům a  o  obrnářích . 
Spojení těchto dvou akcií všichni chválí . Jánky 
jsou touto dobou zaplněné obrnáři tak, jak to 
přirozeně bývalo v minulých letech po celý rok . 
Potkáváme se na každém kroku a jsme šťastní, 
že se opět vidíme – znáte to, že? 

Rekondice probíhala v  penzionu Sola Fide 
pod vedením zkušené Hanky Opravilové tra-
dičními cvičeními, masážemi a každodenní ná-
vštěvou nového lázeňského bazénu . Rodinné 
prostředí penzionu je zárukou výborné poho-
dy, kterou nám poskytuje . 

A konečně v rámci posledního zastavení:
Festival Obrnáři obrnářům a o obrnářích

Tento rok to byl již 19 . ročník, příští rok to 
budou kulatiny . Festival se nesl taktéž v zaběh-
nutém programu: Výstava archívních fotografií 
obrnářů – do ní letos přispěli RNDr . Ján Bezec-
ný, CSc . ze Slovenska, Rudolf Elbl z Ostravy, Jin-
dřich Fremuth z Rokycan, Jan Kalaš ze Soběslav, 
Věra Perlíková ze Sokolova a  jeden neznámý 
autor . Dále výstavy Portrétů a  jiných ptákovin 
našeho obrnáře Doc . RNDr . Vladimíra Vondrej-
se, CSc . a  jeho manželky Ziny – tato výstava 
i s patřičnou ceremonií byla oficiálně zahájena 
v kolonádě . Bylo to ale bez účasti autorů, kteří 
se letos nemohli dostavit . O to srdečněji jsme 
na ně mysleli . Nejvíce byly obdivovány portré-
ty našich obrnářů, které vznikaly v letech 2004 
– 2017 . S nadšením jsme je poznávali a říkali, to 
je ten a to zase ten . Portréty si pak mohli roze-
brat, každého ten jeho určitě potěšil . Program 
se nesl i vystoupeními pacientské kapely Polio 
Melody Band . Kapela letos účinkovala bez své-
ho šéfa Vaška Filipa a  kytaristy Indiána, Mirka 
Pernici, oba měli zdravotní problémy, taktéž 
nebyla Eva ani Dita . Chyběli nám, ale zato 
ostatní pod vedením Mirka Baručáka to zvládli 
perfektně . Klobouk dolu . Nejpříjemnější bylo 
posezení v  Relaxu u  Moravce . Venku pršelo, 
byli jsme uvnitř a atmosféra byla mnohem lep-
ší než ve velké kolonádě v předcházející večer . 



Ten byl ale také dobrý, ba přímo báječný, tan-
čilo se, zpívalo . 

Sobota patřila setkání se zástupci lázní 
a  města a  shromáždění členů Asociace polio 
v  Malém sále Janského dvora . Pod vedením 
naší předsedkyně PhDr .  Marcely Stránské se 
zde probíraly aktuální otázky a  plánovalo se 

do budoucna . Večer končil společenskou zába-
vou se vším, co k ní patří: tombola, zpěv, tanec 
a výborná nálada . Neděle byla časem posled-
ních setkání a loučením . 

No a příští rok to bude výroční festival a ve-
liká oslava, už se těším!

Mária Mruzková 

Co nového u sousedů 
Obrnáři na Slovensku se dočkali

O petiční akci slovenské Asociace polio jsme 
vás informovali již v Zpravodaji 3-4 2014 . Jejím 
hlavním cílem bylo řešit nedostupnost komplex-
ní lázeňské péče pro lidi postižené poliomyeliti-
dou . Pro lidi, pro které je speciální lázeňská péče 
nejúčinnější způsob, jak následky dětské obrny 
zmírnit a  přispět tak k  udržení soběstačnosti 
a zpomalení zhoršování kvality života . Dle indi-
kačního seznamu byla diagnóza polio zařazená 
do kategorie „B“, kde je pojišťovnou hrazeno je-
nom léčení, ale už ne ubytování a strava . Proto 
se slovenští obrnáři na  čele s  jejich předsedou 
PhDr .  Štefanem Grajcárem rozhodli zabojovat, 
aby v  Indikačním seznamu pro lázeňskou péči 
byla diagnóza „stavy po  poliomyelitídě a  PPS“ 
zařazená do kategorie „A“, ve které je zdravotní 
péče, ale i související služby (ubytování a stravo-
vání) hrazeny z veřejného zdravotního pojištění . 
U  nás, v  Čechách, jde o  „komplexní lázeňskou 
péči“ plně hrazenou pojišťovnou . 

Nebyl to lehký boj, slovenští obrnáři se ale 
nevzdávali . Opakovaně psali na  ministerstvo 
zdravotnictví, hledali další možnosti, čekali 
na  další příležitost . V  listopadu 2016 o  svém 
požadavku rokovali přímo na ministerstvu . Je-
jich požadavek podpořil i hlavní odborník MZ 
SR pro neurologii, což byla dobrá zpráva, pro-
tože potvrzovala správnost jejich odborných 
argumentů . I  když se setkali s  porozuměním, 
nepochodili . V  té době čelila státní a  největší 
zdravotní pojišťovna velikým problémům . 

Stále se však nevzdávali . Na  doporučení 
ministerstva se snažili koncem března 2017 
na generálním ředitelství zdravotní pojišťovny 
hovořit o jejich požadavku a získat pro něj pod-
poru . I tam se setkali s porozuměním, součas-
ně ale i s konstatováním, že vzhledem k jejich 
přetrvávajícím problémům to bude dost těžké . 
Nepomohly ani intervence prostřednictvím 
NROZP v SROV .

Poslední možností bylo oslovit přímo po-
slance Národní rady SR, zejména poslance 
Výboru pro zdravotnictví . V  září tohoto roku 
doručili dopisy adresované předsedům výbo-
rů, kteří měli návrh zákona projednat a  které 
obsahovaly stručnou argumentaci požadavku 
obrnářů . Výbor NR SR pro zdravotnictví před-
mětný návrh zákona projednal 4 . října . Ná-
vrh byl bez jakýchkoli připomínek schválen . 
No  a  potom přišlo už jenom finále – plénum 
NR SR předmětný vládní návrh zákona schvá-
lilo 10 . října 2017, jeho součástí byl i požadavek 
slovenských obrnářů . Hotovo .

V zákoně, který nabývá účinnost 1 . 11 . 2017, 
je uvedená změna formulovaná následovně:

Lázeňskou péči může při indikacích „Násled-
ky po  poliomyelitidě“ a  „Postpoliomyelitický 
syndrom“ hradit z prostředků veřejného zdra-
votního pojištění nejvíce jednou za  dva roky . 
Jak se uvádí v  odůvodnění: Cílem navrhované 
změny je prostřednictvím změny kategorizace 
úhrady z  veřejného zdravotního pojištění zajistit 
větší dostupnost indikované lázeňské péče pro 
skupinu pacientů, kteří v raném dětství překonali 
dětskou obrnu (poliomyelitidu, B91) a  u  značné 
časti kterých se v průběhu desítek let po odezně-
ní akutního stádia rozvinul postpoliomyelitický 
syndrom (G14). Následky dětské obrny včetně 
rozvinutého postpoliomyelitického syndromu se 
výrazným způsobem podepisují pod zhoršující se 
zdraví pacientů a  jediným ověřeným způsobem, 
jak tento proces zpomalit, je podle nejnovějších 
vědeckých poznatků a  doporučení pravidelná, 
opakující se rehabilitace a lázeňská léčba.

Na  závěr slova předsedy AP v  SR Štefana 
Grajcára: Na presadení „našej veci“ sme pracovali 
viac ako tri roky, podporili nás v tom tisíce obča-
nov SR a ďalších krajín, najmä z Českej republiky. 
Chcel by som sa vo svojom mene, v mene členov 
Asociácie polio v SR, ale najmä v mene všetkých 
obrnárov na  Slovensku poďakovať im všetkým. 
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Rovnako však samotnej Národnej rade občanov 
so zdravotným postihnutím v SR, bez ich pomoci 
a podpory by sme tento úspech nedosiahli. 

Tešíme sa z toho a veríme, že predmetnú zmenu 
dokážeme využiť v snahe zlepšiť naše zdravie – nič 
cennejšieho, o čo by sme sa mali starať, ani nemáme. 

Ešte raz, ĎAKUJEME!

Stali se členy AZCH
Ze slovenského Informátora jsme se dozvě-

děli, že na  květnové členské schůzi v  Piešťa-
nech na návrh předsedy AP v SR bylo odsouhla-
seno, aby se jako organizace zastupující zájmy 
poliomyelitiků na  Slovensku ucházela o  člen-
ství v  slovenské Aliancii zriedkavých chorôb 
(AZCH) . Z článku vybíráme:

AZCH je podobne ako naša Asociácia polio 
občianskym združením, ktorého poslaním – ako 
je to vymedzené v jeho Stanovách – je: 

 ▶ „Trvale zlepšovať zdravotné a  sociálne pod- 
mienky života ľudí so zriedkavými chorobami 
(ďalej len ZCH) a ich rodinných príslušníkov. 

 ▶ Ochraňovať ich práva a potreby. 
 ▶ Podporovať integráciu rodín so ZCH do  spo-

ločnosti. 
 ▶ Zvyšovať kvalitu života jedincov so zriedkavý-

mi chorobami a ich rodinných príslušníkov.“ 
Zo Stanov AZCH ešte citujem prvý bod z člán-

ku „II. Predmet činnosti: 
Aliancia ZCH je aliancia pacientskych organi-

zácií zastupujúcich pacientov so zriedkavými cho-
robami a  jednotlivých pacientov a  ich rodinných 
príslušníkov, ktorí trpia niektorým zo zriedkavých 
ochorení. Za zriedkavé choroby (ZCH) sú považo-
vané choroby s  výskytom menej ako 5 chorých 
na 10 000 obyvateľov. ZCH sú podľa EÚ definované 
ako život ohrozujúce alebo chronicky invalidizu- 
júce ochorenia. V súčasnosti je známych 6 000 až 
8 000 zriedkavých ochorení, ktoré počas života po-
stihujú 6 až 8 % populácie, čo v EÚ predstavuje 27 
– 36 miliónov ľudí. Prejavy ochorenia môžu vyústiť 
do trvalej invalidity až smrti pacienta. Ide o alian-
ciu pacientskych organizácií, jednotlivcov, ich ro-
dinných príslušníkov a  dobrovoľných záujemcov 
usilujúcich o  zlepšenie životných podmienok pa- 
cientov so ZCH a kvality ich života.“ 

AZCH má sídlo v  Pezinku, má svoju vlastnú 
webovú stránku – www.sazch.sk, vydáva aj ča-
sopis, newsletter s  názvom MINORIT. Do  jeho 
aktuálneho, septembrového čísla som spracoval 
aj príspevok, v ktorom som krátko predstavil našu 
Asociáciu polio v  SR (http://sazch.sk/asociacia-
-polio-v-sr-clenom-aliancie-zch/). No a  súčasťou 
tohto predstavenia bola aj požiadavka, aby sme 
poskytli aj logo našej organizácie – keďže však 

zatiaľ žiadne nemá-
me, dovolil som si 
ho rovno vytvoriť.

Štefan Grajcár

Michal Šimůnek, laureát Ceny veřejnosti 
Předseda Společnosti C-M-T se stal prvním laureátem Ceny veřejnosti v rámci udílení  
Ceny Olgy Havlové. 

Cenu Olgy Havlové letos získala předsedkyně 
ostravské společnosti Roska Naděžda Nováko-
vá . Odborná porota ocenila Novákovou za dlou-
holetou pomoc lidem s roztroušenou sklerózou . 
Naděžda Nováková, která sama trpí roztrouše-
nou sklerózou, se stala předsedkyní ostravské 
pobočky společnosti Roska v  roce 2003 a  jako 
dobrovolnice vykonává funkci doposud . Kromě 
každoroční vzdělávací konference organizuje 
pětapadesátiletá matka dvou dcer také zájezdy, 
semináře nebo rekondiční pobyty . Nováková 
byla za svou práci odměněna bronzovou plasti-
kou Olbrama Zoubka nazvanou Povzbuzení .

Letos poprvé Nadace Olgy Havlové udílela 
také Cenu veřejnosti . Sošku anděla z  chráně-
né dílny Modrý klíč, která je určena pro vítěze 

Ceny veřejnosti si z Černínského paláce odnesl 
turnovský rodák Mgr . Michal Šimůnek . O jejím 
držiteli mohli lidé poprvé rozhodovat v  inter-
netovém hlasování . „Každý rok jsme mohli oce-
nit pouze jednoho z řady nominovaných . Toto 
je příležitost zviditelnit více příběhů,“ řekla 
Monika Granja, ředitelka Výboru dobré vůle – 
Nadace Olgy Havlové .

Do hlasování s 26 kandidáty se během mě-
síce zapojilo více než 10 tisíc lidí . Volili ze stejné 
skupiny nominovaných jako odborná porota . 

Oceněný právník Šimůnek stál v  roce 1999 
u zrodu Společnosti C-M-T, která podporuje lidi 
s dědičnou neuropatií, onemocněním zvaným 
Charcot – Marie – Tooth . Tato nemoc se pro-
jevuje postupným zhoršováním hybnosti dol-
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ních i  horních končetin následkem poškození 
jejich periferních nervů . Šimůnek chorobou 
sám trpí, v současné době je již plně odkázaný 
na  invalidní vozík . Právnické vzdělání využívá 
k pomoci druhým, postiženým poskytuje zdar-
ma odborné sociální a právní poradenství .

Ocenění, jež bylo z podnětu Havlové popr-
vé uděleno v  roce 1995, má zvýšit všeobecné 
povědomí o životě lidí se zdravotním postiže-
ním . Nadace Olgy Havlové laureáty letos oceni-
la po třiadvacáté . 

Zdroj: ČTK

Poznámka redakce:
V internetovém hlasování Michala Šimůnka pod-
pořili i mnozí z nás, vždyť je náš dobrý známý. Mi-
chala známe z Janských Lázní z léčebných poby-
tů, kde jezdí se svojí manželkou a synem. Taktéž 
v  rámci jeho angažování se za  záchranu Vesny 
v roce 2013. Sám zorganizoval protestní shromáž-
dění proti jejímu chystanému zániku. Byl mluvčím 
krizového štábu lázeňství a loni se podílel na vy-
jmutí lázní v  Janských Lázních z  privatizačního 
projektu, což vláda nakonec schválila. K ocenění 
mu ze srdce gratulujeme a  přejeme hodně pra-
covních sil do  budoucna a  spokojenost v  kruhu 
rodiny. Na fotografii s předsedkyní AP PhDr. Mar-
celou Stránskou.

Ve škole nemocných dětí
Naše obrnářka Marcelka Müllerová z Nové Paky mi přinesla výstřižek z časopisu pocházející ze začátku 
padesátých let minulého století. Je o léčbě obrny v Janských Lázních. Zveřejňujeme opis celého článku 
i s fotografiemi. Na jedné fotografii je samotná Marcelka s kamarádkami. Nepoznáte se děvčátka ná-
hodou? Věříme, že rádi zavzpomínáte i vy. 

Dětská obrna je všude na světě dosud jed-
nou z nejobávanějších nemocí, neboť se v po-
sledních letech podařilo objevit očkovací látku 
proti ní, následky, které zanechává, dovedou 
značně ztrpčit život tomu, koho postihla .

Jak chránit zejména děti před obrnou, která 
má své zákonitosti, do té doby, než bude zave-
deno ochranné očkování?

Nejlepší ochranou je úzkostlivá čistota 
a správná životospráva . V srpnu a září, kdy bývá 
obrny nejvíce, chráníme děti před velkou náma-
hou, neboť únava snižuje tělesnou odolnost . Je-
-li teplo a možnost koupání, nedovolíme dětem 
koupat se ve vodách, do nichž ústí odpadové sto-
ky . Objeví-li se u dítěte zvýšená teplota, uložíme 

je do postele a pro jistotu se poradíme s lékařem .
Zjistí-li lékař obrnu, nařídí převoz pacien-

ta na  infekční oddělení nemocnice . Obyčejně 
po šesti nedělích, došlo-li k obrně svalů – sku-
pin svalových, je nemocný přemístěn do někte-
rého rehabilitačního ústavu . S  léčbou se nyní 
– oproti dřívějšku – začíná hned na  začátku 
nemoci . Často, především u  těžších pacientů, 
si vyžaduje dnešní způsob léčení měsíce a roky 
a také hodně trpělivosti a lásky zdravotníků .

V ústavech je dnes postaráno i o kulturu a zá-
bavu pacientů, a u dětí též o to, aby žáci nezameš-
kali školu . Zavedeme vás na chvilku do jedné třídy 
osmiletky, která je zřízena při léčebném ústavu 
v  Janských Lázních . Škola byla založena v  roce 
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1950 . Byla jednou z prvních, které byly zřizovány 
v  dohodě ministerstva zdravotnictví a  minister-
stva školství při lázeňských léčebných ústavech . 
Ředitelem ústavní školy se stal Josef Tesař, vý-
borný pedagog a přítel dětí . Spolu se svou ženou 
Marií, rovněž učitelkou a dalšími 10 učiteli, pečují 
o to, aby se nemocným dětem ve škole líbilo a aby 
se co nejvíce naučily . Mezi žáčky jsou pacienti, 
kteří chodí s berličkami, ale i takoví, které je nutné 
vozit do tříd na vozíčcích . Za těmi, kteří se nesmějí 
pohybovat, docházejí učitelé až k lůžku .

Způsob vyučování je různý, protože mezi 
malými pacienty jsou Češi, Slováci, Poláci, 
Němci . Zásadou však je, dítě vyučováním příliš 

nezatížit, aby se neunavilo . Doba vyučování je 
proto stanovena lékaři a podle potřeby se ur-
čuje i  individuálně . Děti navštěvují školu rády . 
Mezi lavicemi, těsně u  tabule, sedí na  svém 
vozíčku Míša z Prahy . Onemocněl dětskou obr-
nou, když mu byly čtyři měsíce . Dnes je Míšovi 
téměř osm let a  chodí do  druhé třídy . V  jeho 
početníku jsou samé jedničky . Hezky také píše . 
Ale i  jeho kamarádky – Liduška, Janička a He-
lenka velmi dobře prospívají . V  některých se-
šitech však jako by si zařádil kocourek – stejně, 
jako ve škole zdravých dětí .

Paní učitelka Tesařová rozdala dětem písan-
ky a chystala se k diktátu . Připomínala znamén-
ka, procházela kolem lavic a u každého dítěte 
utrousila laskavou poznámku: „Dej si pěkně pi-
javý papír pod ruku, hezky si sedni, Petře, nekrč 
se, vidíš, tak to jde…“ Míša má na opěradlech 
vozíčku prkénko a za chvíli se hlásí: „Paní učitel-
ko, už mě bolí ruka .“ – „Tak musíš na chvíli pře-
stat, odpočiň si a pak s námi pokračuj!“

Hodina uběhla jako voda, jako v  jiné třídě, 
jako v  jiné škole . A když z ní odcházíš, uvědo-
muješ si, jak je to dobré, že se dnes dovedeme 
o  nemocného člověka postarat . Říkáš si však 
také: chraň dítě před obrnou, buď stále ve stře-
hu! Nauč je především, aby si osvojilo přísloví 
„Čistota půl zdraví“ . Můžeš je tak ochránit nejen 
před dětskou obrnou, ale i před jinými přenos-
nými nemocemi .

B. M.

Bývalý Grand-hotel, dnes ústřední léčebný 
ústav v Janských Lázních, v němž se 
úspěšně léčí děti postižené obrnou.

Častý pobyt na zdravém horském vzduchu má 
blahodárný vliv na uzdravování dětí. Marcelka 
uprostřed s kamarádkami – ozvete se?

S nevšední láskou a trpělivostí vyučuje učitelka 
Obešlová malé pacienty



Za
jím

av
os

ti
, r

ad
y,

 n
áp

ad
y

39

Člověk v náhradách aneb technika slouží medicíně
Výstavu pod tímto názvem připravilo Ná-

rodní technické muzeum v Praze ve spolupráci 
s Univerzitou Karlovou a Národní lékařskou kni-
hovnou . Výstava seznamuje návštěvníka s histo-
rií i se současností protetiky, ukazuje možnosti, 
perspektivy i meze náhrad lidského těla a zachy-
cuje jedinečnost výsledků propojení jednotli-
vých oborů medicíny, vědy a techniky, které do-
kážou kompenzovat nedostatky lidského těla .

Jak při vernisáži výstavy uvedl ředitel Ná-
rodního technického muzea Karel Ksandr, 
zkušenost s  nějakou náhradou či kompenzací 
na svém těle máme téměř všichni, byť se může 
jednat o banalitu v podobě zubní korunky nebo 
brýlí . V  deseti tematických sekcích jsou však 
představeny i mnohem sofistikovanější techno-
logie . U řady z nich se zároveň seznámíte s jejich 
historickým vývojem . Ten je vlastně příběhem 
o  tom, jak věda a  technika překonává omeze-
ní, která nám klade naše tělesnost a konečnost . 
Hned ve vstupním prostoru na návštěvníka čeká 
časová osa ukazující, kdy člověk poprvé dokázal 
nahradit konkrétní část lidského těla . Na prvním 
místě je již zmíněný zub . Podle archeologických 
nálezů víme, že už 1350 let před naším letopoč-
tem naši předkové dokázali vytvořit první zubní 
implantát . Na druhém pólu pak najdeme zmín-

ku o nejnovějším 3D tisku „živých tkání“ z biolo-
gicky rozložitelných polymerů .

Výstava ubíhá pomocí tematicky odděle-
ných místností, které se věnují prakticky všem 
částem lidského těla . Nějaký ten svůj neduh 
a  jeho technologické řešení si zde najde snad 
každý, kdo nějaký má . Srdce, cévy, plíce, trávicí 
soustava, zuby či kůže a pohlavní nebo smyslo-
vé orgány . Tím vším se výstava zabývá .

Součástí expozice je také malý projekční sál, 
kde se cyklicky promítá hodinový dokument 
Téměř dokonalý člověk od francouzské tvůrky-
ně Cecile Denjean . Ta se mimo jiné zabývá otáz-
kou, kam až může zajít naše možnost vytvářet 
„lepší lidi“ prostřednictvím manipulace s geny, 
embryi atd . Hovoří o novodobé eugenice a vší-
má si i technických prostředků zesilujících naše 
svaly či smysly . Slovy jedné z postav vyslovuje 
obavu, že díky technologiím budeme sice do-
konalejší, ale budeme také méně lidmi .

Tento pocit však z  výstavy v  Národním 
technickém muzeu nemám . Expozice Člověk 
v  náhradách je spíše přehlídkou lidské snahy 
o záchranu, uzdravení nebo alespoň úlevu těm, 
kdo to potřebují, a  to prostřednictvím vědy 
a  techniky ve  službách medicíny . A  to určitě 
stojí za vidění .

Člověk v náhradách 
Do 4 . 3 . 2018, Národní technické muzeum, Kos-
telní 42, Praha 7

Výstava se nachází v suterénu budovy mu-
zea, hned za  bezbariérovým vstupem a  re-
staurací . Nájezd k němu klesá z úrovně chod-
níku napravo od  hlavního vstupu . Dveře vám 
po  zazvonění otevře ostraha . Více informací 
na www .ntm .cz/clovek_v_nahradach . 

Radek Musílek, Můžeš 9/2017 
(krácené), www.ntm.cz

Aktuálně o dálniční známce na Slovensku 
V  posledním Zpravodaji jsme vás informo-

vali o  možnosti využívat dálnice na  Slovensku 
bezplatně . Osvobozeni od  poplatků za  dálniční 
známku mohli být jen osoby, které byli držiteli 
parkovacího průkazu pro fyzickou osobu se zdra-
votním postižením . Protože jsme neměli jistotu, 
jestli to funguje, vyzvali jsme vás, abyste nám sdě-
lili své zkušenosti . A nemuseli jsme dlouho čekat . 

Ozvali se Václav Tobiáš, Jan Beneš a Václav 
Pešek, kteří žádali o osvobození od úhrady dál-
niční známky vzápětí po  informaci uvedené 
ve  Zpravodaji . Všichni tři obdrželi zamítavou 
odpověď od poskytovatele této služby . 

Začátkem července se ozval Jindřich Fre-
muth . V příloze poslal dopis ze dne 19 . 10 . 2016 
o zrušení jeho registrace u „Národnej diaľničnej 
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spoločnosti“ na bezplatné užívání dálnic na Slo-
vensku držitelem průkazu ZTP, ZTP/P . Ten vše 
vysvětluje a  potvrzuje zamítnutí výše uvede-
ných žádostí:

Národná diaľničná spoločnosť, a.s. na základe 
Vašej žiadosti o bezplatné užívanie diaľnic na Slo-
vensku podľa zákona 488/2013 Z. z. zaregistrova-
la v priebehu roku 2015 Vaše vozidlo do systému 
elektronickej diaľničnej známky jako vozidlo 
oslobodené od úhrady diaľničnej známky.

Zákon č. 488/2013 Z. z. o  diaľničnej známke 
a o zmene niektorých zákonov platí od 1. 1. 2015. 
V roku 2016 nadobudol účinnosť zákon 387/2015 
Z. z. o  jednotnom informačnom systéme v  cest-
nej doprave a  o  zmene a  doplnení niektorých 
zákonov. Podľa zákona 488/2013 Z. z. od úhrady 
diaľničnej známky môžu byť oslobodené vozidlá 
a  jazdné súpravy zaregistrované osobou, ktorá 
je držiteľom parkovacieho preukazu podľa §17 
zákona 447/2008 Z. z. vydaného Úradom práce, 
sociálných vecí a rodiny SR. Po novelizácii (Zákon 
č. 387/2015 Z. z.) zároveň definuje spôsob regist-

rácie a kontroly registrácie vozidla oslobodeného 
od  úhrady diaľničnej známky poskytnutím úda-
jov z  databázy Ústredia práce, sociálnych vecí 
a rodiny SR.

Občania iných štátov, pokiaľ nie sú držiteľmi 
parkovacího preukazu vydaného orgánom SR, 
nie sú oslobodení od  úhrady diaľničnej známky 
a pre jazdu na diaľniciach a rýchlostných cestách 
SR si musia diaľničnú známku zakúpiť.

Vami registrované vozidlo bude v  zmysle 
vyššie uvedeného do  10 dní od  odoslania toho-
to rozhodnutia z  registra oslobodených vozidiel 
vyradené. Parkovací preukaz i  naďalej môžete 
na území SR využívať pri parkovaní na miestach 
vyhradených dopravným označením a na ostat-
né účely, na  ktoré bol vydaný v  zmysle platnej 
legislativy.

Závěr celé kauzy je, že už se bezplatná dál-
niční známka pro naše držitele parkovacího 
průkazu pro fyzickou osobu se zdravotním 
postižením nedá na Slovensku vyřídit. 

mm

Elektřina a malá SUV 
Automobilky v  polovině září na  výstavišti 

ve  Frankfurtu ukázaly své novinky . Jaká auta 
budeme okolo sebe potkávat za pár let?

Představily se hned dva silné trendy: Stále 
populárnější kategorie vozů SUV se nyní mohut-
ně prosadí mezi malými auty, a handicapovaní, 
kterým nevadí vyšší nastupování, se tak mohou 
těšit na širokou nabídku vyšších SUV s cenovkou 
do půl milionu korun . Komu se do těchto aut na-
příklad z vozíku přestupuje hůře, zůstane patrně 
věrný klasickým nižším vozidlům . 

Druhá vlna novinek se dotýká elektromo-
bility . Řada evropských měst začíná plánovat 
zákaz vjezdu neekologických dieselových aut 
a  vlády zemí přicházejí s  pobídkami pro elek-
troauta . Automobiloví výrobci se proto na vý-
stavě v Německu předháněli ve svých plánech . 
Například koncern Volkswagen, pod jehož kří-
dla patří také Škoda, ve Frankfurtu oznámil, že 
v  roce 2025 bude každé čtvrté prodané auto 
z jeho továren jezdit na elektřinu…
Co nabízí jednotlivé značky?

Citroën u  svého modelu C3 Aircross sází 
na  hravý design . Novinka z  kategorie SUV zá-
roveň nahradí malé MPV, které neslo název  
C3 Picasso .

Volkswagen vyšle do  boje o  městského zá-
kazníka, který chce sedět vysoko, své malé SUV 
T-Roc . Jeho prodej začne už letos na  podzim . 
Na rozdíl od většiny konkurentů ve třídě malých 
SUV nabídne za příplatek i pohon všech kol .

Dacia Duster slaví prodejní úspěchy nejen 
v  Česku, ale i  na  ostatních evropských trzích . 
Její nízká cena totiž láká mimo jiné i  zákazní-
ky z bohatých zemí, jako jsou Německo nebo 
Švýcarsko . Nová verze se představí v roce 2018 . 
Úspěšné tvary rumunského vozu s  technikou 
spojenou se sesterskými značkami Renault 
a Nissan neprojdou zásadní změnou .

SEAT spustil před rokem výrobu modelu 
Ateca (sestra Škody Karoq) a  už plánuje ještě 
menší SUV . Ponese jméno Arona a bude dlou-
hé 414 centimetrů . To je jen o osm centimetrů 
více, než kolik na délku měří malý SEAT Ibiza .

Korejské značky vysílají do boje o zákazníky 
toužící po menších SUV duo Kia Stonic a Hyun-
dai Kona . Řidiče budou opět lákat na nižší ceny 
než většina konkurentů .

Opel Grandland X je technickým příbuzným 
Peugeotu 3008, který je autem roku 2017 . Ně-
mecká značka se totiž nedávno stala součástí 
francouzské automobilky PSA (Peugeot Cit-
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roën) . Grandland X je dlouhý 4,5 metru a malá 
SUV svou délkou překonává .

Elektroauto nechybělo ve Frankfurtu na stán-
ku snad žádného výrobce . Honda přivezla malé 
městské vozidlo, které vychází z tradičních tvarů 
prvních modelů řady Civic .

Také Škoda bude součástí modelové ob-
měny koncernu Volkswagen . Studie Vision E 
naznačuje, jak by mohlo vypadat její elektrické 
SUV blízké budoucnosti .

Petr Buček,  
Můžeš 10/2017

Doma, nebo v ústavu? 
Ideálem všech je stonat pod dohledem las-

kavé maminky . Tak to mají rády děti a v dospě-
losti se to projevuje touhou být v  péči svých 
blízkých . To se přenáší až do  vysokého stáří . 
Je to hezká představa, ale skutečnost se od ní 
podstatně liší . Většina lidí stoná v nemocnici či 
dokonce v nějakém ústavu, jedná-li se o dlou-
hodobé onemocnění . Odkládáme tam své blíz-
ké? Je příčinou náš nezájem o příbuzné? 

Je to složitější . Příčinou není, jak se občas 
staromilsky uvádí, nezájem mezi generacemi, 
nechuť posloužit rodičům, kteří se o nás starali, 
ale i nemožnost poskytnout v domácnosti od-
bornou lékařskou péči . Včetně zmírnění bolesti 
a  také rychlého nasazení léků . Dnes víme, že 
injekce, infuze a připojení k dýchacím přístro-
jům je účinnější než náčinek z  horkých otrub 
v  pytlíčku . Povzdech, že dříve se dospělé děti 

dokázaly postarat o  své rodiče či prarodiče, 
zatímco dnes je dávají do  nemocnic, není jen 
důsledek rozbitých mezigeneračních vztahů . 
Je to také pozitivní důsledek lepší a na vědec-
kých poznatcích postavené zdravotní péče . Je 
to dražší pro společnost, méně osobní, ale asi 
lepší pro pacienta . 

Zamysleme se nad tím a  mluvme o  své 
představě o  prožívání nemoci se svými blíz-
kými . Mluvme s nimi o tom ale včas, než jsme 
nemocni . Pak již všechny diskuse vypadají jako 
promyšlený kalkul: jako vyčítání, citové vydí-
rání či snaha „neobtěžovat“ . Kdo z nás ale umí 
včas nastolit takovouto diskusi a  kdo z  našich 
blízkých to bude poslouchat i v době, kdy jsme 
všichni zdraví? 

Jiřina Šiklová, socioložka,  
členka rady Konta Bariéry, Můžeš 6/2017

Lidé a pozdravy z Janských Lázní
Státní léčebné lázně Janské Lázně, s .p . po del-

ší odmlce vydávají originální kalendář . Jmenuje 
se LIDÉ A POZDRAVY Z JANSKÝCH LÁZNÍ .

Najdete v něm fotografie našich zaměstnan-
ců v  kostýmech z  20 let, a  na  pozadí pohledy 
z tehdejší doby, které zapůjčil místní sběratel pan 
Hainiš . Příprava kalendáře byla náročná, jen kos-
týmy a rekvizity jsme měli od 5 subjektů . Napří-
klad historické jízdní kolo a motocykl „řemenáč“ 
z roku 1921 . Fotilo se nepřetržitě od 7 do 21 ho-
din v kolonádě dva dny . Modely na focení jsme 
vybírali napříč firmou a ze všech pracovišť . 

Jistě pravidelné klienty lázní potěší, když 
uvidí v kalendáři svého oblíbeného lékaře, fy-
zioterapeuta, ale i pracovníky ze zázemí .

Cena se bude pohybovat cca do 250 Kč, vel-
kost kalendáře A3 . Kalendář si můžete zakou-
pit, bude k  dispozici od  začátku prosince . Pří-
padným zájemcům předejte moji emailovou 
adresu, případné zaslání s nimi vykoresponduji .

Irena Korytářová  
kulturní referentka

tel.: 499 860 116, mobil: 774 879 151  
e-mail: irena.korytarova@janskelazne.com

V rámci dotačních řízení Asociaci polio  
v roce 2017 podpořili

 ▶ Úřad vlády ČR
 ▶ Ministerstvo zdravotnictví ČR
 ▶ Ministerstvo kultury ČR

Sponzoři a dárci
 ▶ Tiskárna CICERO s.r.o., Kutná Hora
 ▶ pan Alain Vermasse,  

paní Marcelle Vermasse-Chudoba,  
paní Anna Chudoba
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Rekondice Janské Lázně I, Sola Fide 13. až 27. 5. 2017

Rekondice Sezimovo Ústí, Hotel MAS 14. až 20. 5. 2017

Rekondice Sanatoria Klimkovice 13. až 20. 10. a 20. až 27. 10. 2017
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Festival OOO, Janské Lázně 22. až 24. 9. 2017
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